
Úvod do roku 2015
Z pohledu kronikářky obce bych považovala za nedůležitější akci roku 2015 otevření a uvedení do
provozu nově zřízeného Stavebního úřadu Mokrá-Horákov. Po letitých problémech se Stavebním
úřadem v Pozořicích byl s účinností od 1. 1. 2015 v Mokré zřízen Stavební úřad s působností pro
další dvě obce, a to Sivice a Velatice. K oficiálnímu otevření došlo 5. března 2015.
Kromě toho se  vedení  obce  snažilo  plnit  vytyčený volební  program (rekonstrukce  zahrady MŠ
Mokrá, sanace skalních stěn poblíž silnice z Mokré do Horákova či rozšíření parkovacích kapacit
na  sídlišti  v  Mokré),  popř.  využít  případných  dotačních  programů  (např.  separace  a  svoz
bioodpadu).

1. Kap. Činnost obecního zastupitelstva, hospodaření obce, činnost rady 
a komisí, OÚ

Složení obecního zastupitelstva a obecní rady v roce 2015
Od komunálních voleb 2014 ke změnám ve složení zastupitelstva a rady obce nedošlo. V průběhu
roku 2015 se uskutečnilo celkem  7 jednání Obecního zastupitelstva Mokré-Horákova. Vesměs šlo
o veřejná jednání, která se konala v zasedací místnosti OÚ.

3. veřejné jednání OZ Mokrá-Horákov   10. 3. 2015
4.   26. 5. 2015
5.   23. 6. 2015
6.     9. 7. 2015
7.     3. 9. 2015
8. 20. 10. 2015
9. 16. 12. 2015

Příjmy Plánované Po rozp. opatř.
0000   Daně, poplatky, dotace, příspěv. na žáky-Vel.        29 000 000            31 900 000
0000   Dotace z Úřadu práce na veř. prosp. práce                   44 000
0000   Dotace z min. vnitra                   63 000
0000   Dotace na Stavební úřad                 745 400
0000    Dotace z JMK hasiči                   80 000
0000    Dotace – skalní stěna, MŠ zahr., bioodp.              5 875 000
0000   Fin. přísp. z obce Velatice                   50 000
2119    Lom – těžba          1 000 000                 990 000
3314    Obecní knihovna+fin. dar + přepl. za energ.               20 000                   24 000
3319   Kulturní akce – fin. dary                 109 000
3326   Pomník Horákov                 200 000
3341    Hlášení místním rozhlasem                 2 000                     4 000
3349    Inzerce ve Zpravodaji                 6 000                     6 000
3392    Kulturní dům               30 000                   53 000
3399    SPZO – sál – nájem, ples              120 000                  115 000
3412   Sportovmí zažízení v majetku obce               31 200                   48 200
3419    TV – fin. dar ČMC                 250 000
3429   Senior klub Mokrá – fin. dar ČMC                   20 000
3612    Nájem z bytů, služby             500 000                 514 000
3613    Nebytové prostory, dopl. služeb             650 000                 668 000
3631    V.O. – plnění z pojistné události                   26 200
3635    Územní plán příspěvek                   10 000
3639    Pronájem a prodej pozemků, služ.              100 000                 127 000
            Prodej poz. ČOV+nájemné, pacht., břem.              1 119 000
3722    PDO – sběrný dvůr                40 000                   60 000
3725   Eko-kom (tříděný odpad)              150 000                 170 000
3745   VZ – příjem (např. sekačka)                  10 800
4351   Pečovatelská služba + DPS nájem z bytů             840 000                 840 000
6171    Obecní úřad               20 000                   20 000
6310    Úroky, dividendy, fin. operace               22 800                   22 800
6330   Převody vl. fondům – SF - příjem                 216 400
Tř. 8 financování          1 158 000              1 158 000
Celkem        33 690 000            45 339 000 



Výdaje    Plánované         Skutečné
1032    Lesy – pěstební činnost               25 000                   45 000       
1036    Činnost lesního hospodáře               15 000                    5  000
2212    Silnice             400 000              1 260 000  
            Silnice retardéry                 520 000
            Skalní stěna 2 – projekt, dozor stěny 1                 345 000
           Dotace skalní stěna              1 238 200
2219    Chodníky, parkovací polochy           1 500 000              2 500 000    
            radlice                   80 000
2221    Dopravní obslužnost             350 000                 210 000
2310    Pitná voda             500 000                 300 000   
2321    Odvádění a čištění odpadních vod          3 350 800              3 432 500
            Opravy a přípojka kanalizace pod Hor.                 270 000
2333    Úpravy drobných vodních toků - mokřady                   50 000
3111    MŠ – provoz          1 250 000              1 300 000
           MŠ – oprava budovy              50 000                   50 000
           MŠ – oprava úpodlahy v tělocvičně a topení                 260 000
           MŠ – spoluúčast k dotaci na rekonstr. zahr                 450 000
           MŠ – zahrada, úprava okolí, oprava plotu                 170 000
           MŠ – zahrada - dotace              2 357 900
           MŠ – oprava kanalizace                 150 000
3113    ZŠ - provoz          2 800 000              2 930 000
            ZŠ – bazén          4 000 000                   80 000
3231    ZUŠ               70 000                   92 200
3314    Obecní knihovna             750 000                 870 000
3319    Kronika, kulturní vystoupení             100 000                 275 000
3326    Obnova kult. hodnot               80 000                   80 000
3341    Rozhlas a televize              150 000                   50 000
3349    Zpravodaj             135 000                 315 000
            Videozpravodajství                   34 000
3392    Kulturní dům             400 000                 450 000
            Oprava sálu                    50 000
            Pasport budovy, energ. audit, držáky                   45 000
3399    Záležitosti kultury a církví (SPOZ)             500 000                 500 000
3412    Hřiště u ZŠ, šatny, koupaliště             380 000                 750 500
            Opěrná zeď, oplocení areál Horákov                 650 000
3419    TV             450 000                 450 000
            Oprava aparatury v tělocvičně                     7 000
3421    Činnost dětí a mládeže (Junák), dět. hřiště             150 000                 200 000
3429    Senior kluby+spolky (Český svaz včelařů)               95 000                 115 000
            Senior klub Mokrá – úprava terénu, posez.                   63 000
3612    Bytové hospodářství             150 000                 445 000
3613    Nebytové prostory             450 000                 550 000
3631    Veřejné osvětlení             600 000                 698 700
            Oprava kabelů na sídl.+ ván. osvětlení                 200 000
3635    Územní plánování             200 000                 100 000
3636    Územní rozvoj - mikroregion               41 200                   72 900
3639    Veřejně prospěšné práce, pozemky          3 200 000              3 460 000
            pracovník                 230 000
3721    Nebezpečné odpady               16 000                   16 000
3722    Pevný domovní odpad a sběrný dvůr          2 000 000              1 600 000
3725    Tříděný odpad             350 000                 694 100
            Dotace auto bioodpad              2 278 900
3745    Veřejná zeleň             400 000                 750 000
            Spoluúčast k dotaci zeleň na sídl. + lavičky                 140 000
            Studie biotop, pila, výsadba a kácení                 110 000
4351    DPS             750 000                 820 000
5212    Ochrana obyvatelstva               45 000                   45 000
5311    Bezpečnost a veř. pořádek              100 000                 190 000



5512    Hasiči             300 000                 414 300
6112    OZ          1 750 000              1 800 000
6171    OÚ          4 800 000              5 720 000
            Stavební úřad                 745 400
6310    Výdaje z fin. operací               20 000                   23 000
6320    Pojištění majetku obce             130 000                 130 000
6330    Převody vl. fondům – soc. fond                 216 400
6399    Fin. operace, daň z příjmu PO             870 000                 870 000
6402    Finanční vypořádání minulých let               17 000                   19 000
Celkem        33 690 000            45 339 000

Poznámka k plánovanému rozpočtu.
Pro  rok  2015  zastupitelstvo  plánovalo  jako  největší  investiční  akci  roku  opravu  už  řadu  let
nefungujícího školního bazénu. Vzhledem k finanční náročnosti projektu ho není možné realizovat
bez dotace, kterou ovšem obec nedostala. Dále zastupitelé počítali s dokončením chodníku poblíž
zdravotního  střediska  a  se  stavebními  úpravami  v  suterénu  obecního  úřadu  pro  potřeby  nově
zřízeného stavebního úřadu. Na řadu měla v roce 2015 přijít také oprava popelnicových domků na
sídlišti  a  zřízení  automatické  tlakové  stanice  (ATS)  k  posílení  tlaku  vody  v  části  obce  Mokrá
Příhon. Z níže uvedeného přehledu je zřejmé, které z akcí se podařilo realizovat.

Schválení smlouvy o prodeji bývalé čističky odpadních vod Mokrá
Už  v  minulém  volebním  období  zastupitelstvo  schválilo  prodej  čističky  odpadních  vod,  která
vybudováním kanalizačního sběrače ztratila své využití. Ovšem na samotný prodej bylo podáno
trestní  oznámení  a  po  téměř  dvouletém  vyšetřování  závěr  zněl  následovně  –  zastupitelstvo
nepochybilo,  ovšem  v  usnesení  z  daného  jednání  chybí  pověření  starosty  podpisem  smlouvy.
Zastupitelstvo opakovaně smlouvu o prodeji ČOV Mokrá schválilo a tentokrát pověřilo starostu
podpisem smlouvy. ČOV byla prodána za cenu 1 006 200 Kč. 

Největší investiční akce roku 2015
Dokončené investice
1. Separace a svoz bioodpadu celkem cca 2 653 tis. Kč

Z toho zakoupení auta Bonetti 2 431 tis. Kč (dotace 2 171,5 tis. Kč)
Kontejnery 121,5 tis. Kč (dotace 107,4 tis. Kč)

2. Zpomalovací prahy, chodník ke zdravotnímu středisku, parkoviště u tělocvičny ZŠ
Celkem 1 996,3 tis Kč

Z toho: Chodník u zdravotního střediska       601,2 tis. Kč
            Parkoviště u tělocvičny ZŠ             cca 347 tis. Kč

Zpomalovací práh u ZŠ       698,7 tis Kč
Zpomalovací práh v Mokré u čp 189       349,4 tis. Kč

Stavbu realizovala firma SKR stav s.r.o.

3. Sanace skalní stěny pod Horákovem celkem 1 993,8 tis. Kč (dotace 1 238 tis. Kč)
Už v roce 2007 byl proveden terénní průzkum zmiňované skalní stěny. Na doporučení geologa
zadala  obec  vypracování  projektové  dokumentace  na  zajištění  stability  a  zvýšení  bezpečnosti
projíždějících. Zvolena byla forma víceetážových ochranných valů, které jsou zajištěny speciálními
kotevními prvky. Záchytné valy byly zasypány vytěženým materiálem a následně osety tak, aby co
nejméně  rušily  a  postupně  splynuly  s  okolím.  Vítězem  výběrového  řízení  se  stala  firma
SWIETELSKY stavební s.r.o. (nabídka 1 222 222 Kč bez DPH).

4. Úprava suterénu OÚ Mokrá-Horákov Celkem 562,3 tis. Kč
    Za rok 2015    337 tis. Kč

  Dotace obce Velatice na prostory Stavebního úřadu 50 tis. Kč

5. Oplocení sportovního areálu pod Horákovem cca 727,8 tis. Kč
Původní oplocení sportovního areálu ze severní strany bylo posunuto cca o 5 metrů dovnitř, aby  
tak obec získal větší prostor pro parkování. Na tuto akci přispěl částkou 250 tis. Kč 
Českomoravský cement. Výběrová komise určila jako vítěze firmu Creativ Buldings, s.r.o. (nabídka 
666 535 Kč bez DPH).

6. Rekonstrukce bytu v Kulturním domě v Horákově celkem 227,6 tis. Kč



7. Kamera na parkovišti u ZŠ Mokrá cca 80 tis. Kč

Další investiční akce roku 2015
1. Zakoupení sekačky Rider cca 335 tis. Kč

2. Zakoupení archivačních regálů pro Stavební úřad Mokrá cca 135,9 tis Kč

3. Zakoupení radlice k autu Bonetti    cca 80 tis. Kč

4. Rychlostní radar u lomu Mokrá cca 52,6 tis. Kč

5. Pořízení kopírky pro Stavební úřad Mokrá-Horákov cca 48,6 tis. Kč

6. Změna Územního plánu obce Mokrá-Horákov č. 4   cca 39 tis. Kč

7. Pořízení počítačového programu pro evidenci majetku obce  cca 10,4 tis. Kč

8. Zakoupení rezervačního programu do Obecní knihovny cca 10 tis. Kč

Nedokončené investice
1. Přírodní zahrada u MŠ Mokrá Celkem 2 785,5 tis. Kč

Dotace  cca 1 530 tis. Kč
Základem  projektu  přírodní  zahrady  u  MŠ  Mokrá  je  její  rozdělení  na  severní  a  jižní  část.
Dominantou jsou čtyři kruhová pískoviště, ohniště s posezením a dřevěné skulptury želv. Severní
část zahrady je určena pro aktivní část. Tvůrci projektu počítali se zachováním několika stávajících
herních prvků, ale také s odstraněním nevhodných dřevin (např. tújí) a vysazením ovocných druhů
(např. zimolez), které zrají mimo hlavní sezónu, kdy jsou prázdniny. Cílem je podněcovat fantazii
dětí. Sice  na zasedání v červenci zastupitelé schválili, že projekt bude realizovat firma Kavyl,s.r.o.,
ovšem firma H-REKULTIVACE, a.s., Chomutov se proti výsledku výběrového řízení ohradila, takže
hned na zářijovém zasedání jako vítěz z výběrového řízení vyšla právě firma H-REKULTIVACE,
a.s. (nabídka 2 262 269 Kč bez DPH) a byla s ní uzavřena smlouva o realizaci projektu. 

2. Úprava zpevněných ploch u OÚ Mokrá-Horákov 864,6 tis. Kč
Důvodem k úpravám zpevněných ploch u obecního úřadu bylo především dosáhnout rozšíření 
možností parkování a také zajištění bezbariérového přístupu na stavební úřad. Ve výběrovém řízení
zvítězila firma Reichmont s.r.o. s nabídkou 759 487  Kč

3. Revitalizace sídlištní zeleně
V říjnu  2015 schválilo  zastupitelstvo  vítěze  výběrového řízení  pro  realizaci  projektu  s  názvem
revitalizace sídlištní zeleně. Vítězem se stala firma Horák a synové s nabídkou  366 821 Kč bez
DPH.

3. Komunikace v Horákově (Půllány)  90,7 tis. Kč

4. Zabezpečovací systém OÚ Mokrá-Horákov cca 67 tis. Kč

5. Inlajnová dráha, hřiště BMX na sídlišti 56, 9 tis. Kč
Obec Mokrá-Horákov zadala zpracování projektové dokumentace, aby mohla žádat o dotaci na 
vybudování nové inlajnové dráhy na sídlišti v Mokré poblíž stávajícího dětského hřiště. 

6. Modernizace a rozšíření sběrného dvora 49 tis. Kč

7. Biotop Mokrá-Horákov 48,4 tis. Kč 
Podobně  jako  v  případě  inlajnové  dráhy  zadala  obec  zpracování  projektové  dokumentace  na
případné úpravy stávajícího biotopu, který se táhne podél spojovacího chodníku z Horákova do
Mokré.

8. Zajištění skalní stěny u odbočky na koupaliště 24,2 tis. Kč

9. Věřejné osvětlení k vodojemu na Velké skalce 22,4 tis. Kč

10. Veřejné osvětlení na Půllánech v Horákově (nová zástavba)  21,5 tis. Kč



11. Obnova tenisových šaten 21 tis. Kč

12. Věřejné osvětlení zkratka na Půllány v Horákově            18,2 tis. Kč

13. Kanalizační přípojka na hřišti v Horákově            16,5 tis. Kč  

Sponzorské dary, příspěvky a dotace
V průběhu roku 2015 uvolnila obec Mokrá-Horákov ze svého rozpočtu následující částky:
1. TJ Cementárna Mokrá 226 tis. Kč
2. FC CVM Mokrá 213,5 tis. Kč
3. Na provoz babyboxů     2 tis. Kč
4. dar na opravu kostela ve Tvarožné  50 tis. Kč
5. ZUŠ Pozořice  90 tis. Kč
6. Junák – středisko Pozořice   5 tis. Kč 
7. APLA, osobní asistence pro děti s autismem   8 tis. Kč
8. Středisko poskytování rané péče Brno   8 tis. Kč
10. Effeta, diecézní charita v Brně   5 tis. Kč
11. Římskokatolická farnost Křižanov 2,5 tis. Kč
Celkem          610 tis. Kč

Plnění volebního programu na volební období 2014–2018
Zastupitelé na svém 4. veřejném jednání 26. 5. 2015 schválili následující programové prohlášení:
1. Rekonstrukce zahrady MŠ Mokrá
2. Vybudování spojovacího chodníku mezi bytovkami Půllány a hřištěm v Horákově
3. Rozšíření parkovací kapacity v Mokré na sídlišti
4. Provedení rekonstrukce povrchu sportovního hřiště u ZŠ Mokrá
5. Realizace revitalizace zeleně v Mokré na sídlišti
6. Provedení sanace nebezpečných skalních stěn na komunikaci z Horákova do Mokré
7. Vybudování automatické tlakové stanice v Mokré na Příhon

V případě získání dotace:
Rekonstrukce bazénu v ZŠ Mokrá
Vybudování komunikace v Horákově na Půllánech

Práce obecní rady v roce 2015
Složení rady po komunálních volbách 2014
starosta – Aleš Ryšánek (ČSSD)
místostarosta – Michal Janků (Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov)
členové rady: Oldřich Drápal (Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov), 

Ing. Tomáš Koutný (KDU-ČSL), Miroslav Barták (ČSSD)

Práce jednotlivých výborů a komisí v roce 2015:
1. Finanční výbor
Předseda: Mgr. Martin Vojtěch
Členové: R. Kolář,  P. Brzobohatý,  poradní hlas J. Folerová
Členové výboru připravili během roku 2015 celkem 6 rozpočtových opatření, návrh rozpočtu
pro rok 2016 a výhled do roku 2017 a kontrolovali čerpání jednotlivých kapitol. 

2. Kontrolní výbor
Předseda: Ing. Vlastimil Boudný
Členové: Ing. Fárlík, M. Gallová
Vzhledem  k  vážnému  dlouhodobému  onemocnění  členky  kontrolního  výboru  paní  Gallové
neuskutečnil kontrolní výbor v roce 2015 žádnou kontrolu.

1. Komise stavební a pozemková
Předsedkyně: Bc. Ilona Kašparovská
Členové: Ing. K. Rubínová, Ing. arch. M. Deferová, Ing. M. Dostál, M. Severová

 a J. Urbánková
Hlavní náplní práce komise bylo opět projednávání žádostí o odprodeje, pronájmy či směny
pozemků.  Komise  jako  poradní  orgán  zastupitelstva  pak  doporučuje,  popř.  nedoporučuje



schválení žádostí.
Jak jsem uváděla už v zápisu za rok 2014, komise evidovala žádosti o změnu územního plánu a
v souvislosti se snahou odprodat objekt bývalé vojenské hlásky řešila v roce 2014 vytvoření
nového geometrického plánu, aby podklady pro případný prodej byly v pořádku. V květnu 2015
byla změna č. 4 ÚPO Mokrá-Horákov zastupitelstvem schválena. 

2. Komise ekologická
Předseda: Jiří Smrž
Členové: Z. Macháček, K. Zajíček, Ing. M. Skotalová, J. Folerová, D. Persaňová,

 Ing. H. Ženožičková
Každoročně  uvádím  v  zápisu  k  ekologické  komisi,  že  je  pravidelně  informována  jednak  o
monitoringu dilatace trhlin na zástavbě poblíž lomu Mokrá, jednak o výsledcích měření ovzduší
v  obci.  V souvislosti  s  měřením prašnosti  trvalo  i  v  roce 2015 doporučení  obci  minimálně
jednou ročně provést blokové čištění komunikací, a to včetně kropení. 
Začátkem roku byl ve spolupráci se společností E.on zajištěn prořez dřevin v lokalitě Líchy.
ČMC,  a.s.,  žádala  obec  o  vydání  souhlasného  stanoviska  k  vypouštění  důlních  vod  do
Vlašnovského potoka. Ekologická komise doporučila vydat souhlasné stanovisko za podmínky,
že  během  kalendářního  měsíce  nepřekročí  ČMC  při  vypouštění  5  tis.  kubických  metrů  a
současně  zajistí  periodickou  kontrolu  stavu  koryta  potoka,  aby  nedocházelo  ke  zhoršení
podmínek průtoku vody vlivem nečistot v korytě. 
Ekologická  komise  doporučila  zajistit  odborné  odstranění  náletových  dřevin  v  areálu
koupaliště a v třešňové aleji nad Horákovem odstranit staré dřeviny a zajistit dosazení nových
rostlin. Tato doporučení byla obcí akceptována. 
Státní pozemkový úřad opakovaně žádal o monitoring případné eroze zemědělské půdy. 
Jak  jsem zmiňovala  už  v  zápisu  za  rok  2014,  komise  apelovala  na radu obce,  aby  zadala
vypracování  inventarizace  dřevin v  obci,  které  by  bylo  vodítkem pro  určování  potenciálně
nebezpečných  stromů.  V  dubnu  2015  obec  podávala  žádost  o  podporu  ze  Státního  fondu
životního prostředí ČR na projekt s názvem Revitalizace sídlištní zeleně Mokrá-Horákov.  V
rámci žádosti byla vypracována inventarizace dřevin na sídlišti. Z ní vyplynulo, že na cca 115
tis.  m2 plochy sídliště se nachází  asi 360 stromů a 46 skupin keřovitých porostů.  Žádost  o
dotaci se týkala pouze I. etapy celkové revitalizace. Tato etapa by zahrnovala cca 23 tis. m2.

3. Komise kulturní
Předsedkyně: M. Klinkovská
Členové: L. Patáková, M. Vítková, S. Vágnerová, D. Ryšánková
Jak bylo uvedeno i v zápise za rok 2014, vedle tzv. tradičních akcí (Obecní ples, Světélkování,
Adventní  koncert...)  iniciovala  i  v  roce  2015  kulturní  komise  divadelní  představení  v  sále
Kulturního  domu  v  Horákově.  Tato  představení  spadala  do  konce  kalendářního  roku
(představení Kavárna zlomených srdcí a Drahouškové) a bližší informaci k nim naleznete v
kapitole Politický a společenský život v obci.

4. Komise sportovní
Předseda: Oldřich Drápal
Členové: P. Mikulášek, I. Brzobohatý
Komise  pod  vedením  člena  obecní  rady  Oldřicha  Drápala  navrhla  zastupitelstvu,  aby  z
rozpočtu  obce  byla  pro  zajištění  fungování  sportovních  organizací  (tělovýchovná  jednota  a
fotbalový klub) v roce 2015 uvolněna částka 450 tis.  Kč a zastupitelé  tento návrh v  rámci
rozpočtu schválili. 
Dlouhodobým problémem, který řešili i členové předcházejících sportovních komisí, je výkup
pozemků  zejména  pod  fotbalovým  hřištěm  pod  Horákovem.  Během  roku  2015  se  podařilo
vykoupit pozemek pro kanalizační přípojku k tenisovým šatnám. S tím souvisí i snaha připravit
projekt nových tenisových a volejbalových šaten, aby bylo možné žádat dotaci na jeho realizaci.
Projekt se podařilo vypracovat a byla podána i žádost o dotaci, ovšem dotaci se nepodařilo
získat, a proto chce obec o dotaci žádat v roce 2016.
Stejná situace nastala i v případě žádosti o dotaci na rekonstrukci povrchu umělého hřiště u ZŠ
Mokrá. I v tomto případě se obec pokusí zažádat o dotaci v následujícím roce. 
Členové komise podpořili návrh na vyplácení finanční odměny trenérům, kteří se v obci věnují
práci s mládeží, a navrhli zřízení funkce centrálního správce sportovišť v obci. Tento návrh
zatím nebyl realizován.

5. Komise sociální
Předseda: PaedDr. E. Rotreklová
Členky: H. Jonasová, L. Kolářová, O. Toboláková, L. Neveselá



Tak jako v jiných letech komise na žádost některých úřadů podávala informace o situaci v 
problémových rodinách a snažila se pomáhat rodinám v hmotné nouzi. Členky komise řešily v 
roce 2015 případ staré osamělé paní, která se již o sebe nedokázala postarat, a podařilo se 
zajistit pro ni léčbu v ústavním zařízení v Brně. 

6. Komise dopravní
Předsedkyně:  ing. B. Švehlová
Členové: P.  Mašek a místostarosta M. Janků
Na základě rozhodnutí rady obce byla zmenšena předzahrádka před restaurací U Zajíčků a
byla zde vyznačena automobilová stání pro potřeby restaurace a obecního úřadu.
K nápadům,  které  jsou  zatím spíše  ve  stádiu  zrodu,  patří  návrh nové  stezky  pro  chodce  a
cyklisty, která by snížila bezpečnostní riziko, které v současnosti podstupují cyklisté i pěší, kteří
použivají stávající silnici. Na řešení spolupracují úřady zainteresovaných obcí. 
Za zmínku jistě stojí aktivita, se kterou přišli žáci sedmé třídy ZŠ Mokrá pod vedením paní
učitelky  Zbořilové.  Žáci  v  rámci  projektu  Bezpečnostní  inspekce  upozornili  na  devatenáct
rizikových  míst  v  obci,  která  zpracovali  do  prezentace  a  následně  byla  okomentována  i
dopravním auditorem. Žáci představili prezentaci i panu starostovi a on i dopravní auditor byli
jejich prací nadšeni a velmi ji ocenili. Prezentace je ke stažení i na stránkách školy. Některé z
rizikových míst už jsou v řešení, u jiných se pokusí obec najít řešení co nejdříve.
V průběhu  roku  2015 došlo  na  některých  místech  v  obci  k  úpravě  vodorovného  i  svislého
dopravního značení (např. u obecního úřadu, u fotbalového hřiště...), zbudování zpomalovacích
prahů (viz investiční akce) a zřízení obytné zóny na celém sídlišti. Počet parkovacích míst se
zvýšil  rozšířením  parkovacích  stání  u  tělocvičny  ZŠ  Mokrá  a  bezpečnost  pak  dokončením
chodníku kolem zdravotního střediska a vyvýšeným přechodem před ZŠ. 
Členové komise poukazovali na potřebu opravy výtluků zejména na sídlišti a reklamaci povrchů
komunikací zhotovených po dokončení kanalizačního sběrače.

7. Komise veřejného pořádku
Komise veřejného pořádku ve volebním období 2014–18 nebyla ustavena a řešení přestupků
obec postupuje Městskému úřadu Šlapanice.
Za zmínku jistě stojí, že s účinností od 1. 4. 2015 nabyla platnost Obecně závazná vyhláška
obce  Mokrá-Horákov  č.  1/2015  o  zabezpečení  místních  záležitostí  veřejného  pořádku  v
souvislosti s provozováním hostinské činnosti v noční době. 
S účinností od 1. 7. 2015 nabyla platnosti také obecně závazná vyhláška obce Mokrá-Horákov
č. 2/2015 o regulaci provozování loterií a jiných podobných her na území obce Mokrá-Horákov
a stanovení  opatření  k  zabezpečení  veřejného pořádku.  Podle této vyhlášky se  provozování
sázkových her, loterií a jiných podobných her na celém území obce zakazuje.

Zaměstnanci OÚ Mokrá-Horákov v roce 2015
Starosta Ryšánek Aleš
Místostarosta Janků Michal
Tajemník Ing. Ivan Charvát od prosince 2015
Administrativa Folerová Jana účetní

Persaňová Daniela daně a poplatky
Strapinová Margit sekretariát
Urbánková Jana odb. ref.
Toboláková Olga odb. ref.
Patáková Lýdie rozpočet, dotace, podatelna staveb. uřadu

Knihovna Neveselá Jitka 
Brzobohatá Ivana od 19. 10. 2015 na zapracování
Marčíková Zdeňka úklid knihovny a sálu

Údržba Bajer Jiří
Homolka Josef od října 2015 již není v pracovním poměru
Harašta Ludislav vedoucí pracovní skupiny 
Pejřil Petr
Jonas Zdeněk
Krejčiřík Roman
Doležal Stanislav od června 2015

Stavební úřad Ing. arch. Helena Jakubcová od ledna 2015 na dobu určitou
Ing. Lenka Hanačíková vedoucí Stavebního úřadu od května 2015

Pozn. V roce 2015 se vedení obce opět po letech rozhodlo zřídit funkci tajemníka. Pracovní náplň



tajemníka obecního úřadu je vymezena zákonem o obcích.  Tajemník plní  úkoly,  jež mu ukládá
zastupitelstvo,  rada nebo starosta  obce.  Zúčastňuje  se  zasedání  zastupitelstva  a schůzí  rady  s
hlasem poradním. Tajemník obecního úřadu na sebe přejímá část pracovních povinností starosty a
místostarosty  v oblasti  samostatné  působnosti  a  je  administrátorem  úkolů  uložených
zastupitelstvem a radou obce, vesměs plně pak pracovních povinností obecního úřadu v oblasti
přenesené  státní  správy.  Organizuje  a  koordinuje  činnost  jednotlivých  zaměstnanců  obecního
úřadu a současně zabezpečuje součinnost obecního úřadu s dalšími orgány obce (zastupitelstvo,
výbory, rada, komise), organizacemi, které obec zřizuje (mateřská škola, základní škola, obecní
knihovna),  orgány  vyšších  samosprávných  celků  (obec  s rozšířenou  působností,  krajský  úřad,
ministerstvo vnitra a jeho orgány, apod.).

Stavební úřad Mokrá-Horákov
Vedoucí úřadu – do května 2015 Ing. arch. Helena Jakubcová

    od května 2015 Ing. Lenka Hanačíková
Jak už bylo uvedeno v zápisu do kroniky za rok 2014, podle nařízení Jihomoravského kraje došlo s
platností od 1. 1. 2015 ke zřízení Stavebního úřadu Mokrá-Horákov s působností pro další dvě
obce - Sivice a Velatice. Zřízení stavebního úřadu si vyžádalo nemalé finanční prostředky (uvedeno
v  přehledu  dokončených  investic),  které  byly  použity  na  úpravu  přízemí  budovy  stávajícího
Obecního  úřadu  Mokrá-Horákov.  Dosavadní  prostory  garáží,  skautské  klubovny  a  prostory
vyhrazené kronice byly přeměněny pro potřeby stavebního úřadu (čekárna, podatelna, kancelář
vedoucí stavebního úřadu a technika, archiv a sociální zázemí).

K činnosti pracovní skupiny
Vedoucí pracovní skupiny – Ludislav Harašta
V zimních měsících zajišťovala pracovní skupina sjízdnost a schůdnost obecních komunikací. Na
jaře  pracovala  na  prořezu  náletových  dřevin  podél  cesty  k  horákovské  myslivně,  poblíž
sportovního areálu pod Horákovem a podél silnice z Horákova do Mokré. V aleji nad Horákovem
vykácela pracovní skupina šest starých a nemocných třešní a vysadila zhruba dvě desítky nových.
Základní náplní  pracovní skupiny,  která má pět  členů (z  toho 1 pracovník je pověřen správou
sběrného dvora), je správa veřejných ploch a veřejné zeleně, zajištění drobných oprav na stavbách
a budovách v majetku obce. Kromě členů pracovní skupiny zaměstnával OÚ dalších 16 osob, které
vykonávají práci při správě sportovišť, kulturních zařízení či budov v obci na základě dohod.

Svazek obcí pro vodovody a kanalizace Šlapanicko
Svazek  zahrnuje  celkem  14  obcí  (Babice  nad  Svitavou  –  995  obyv.,  Blažovice  –  1115  obyv.,
Jiříkovice – 897 – obyv., Kobylnice – 908 obyv., Kovalovice – 582 obyv., Mokrá-Horákov – 2 687
obyv., Ochoz – 1239 obyv., Podolí – 1182 obyv., Ponětovice – 359 obyv., Prace – 906 obyv., Sivice
– 976 obyv., Tvarožná – 1218 obyv.,  Velatice – 571 obyv., Viničné Šumice – 1158 obyv., jeden
městys  Pozořice  –  2 105  obyv.  a  jedno  město  Šlapanice  –  6 758  obyv.,  tedy  celkem  23 658
obyvatel). 
Svazek za dobu své existence od roku 1993 realizoval celkem tři velmi rozsáhlé projekty: Dyje,
Čistá Říčka a Rakovec a Posílení skupinového vodovodu. Posledně jmenovaný projekt byl zahájen
v roce 2013 a dokončen o dva roky později. Viz níže.  

Výše vodného a stočného pro rok 2015
 Stočné v roce 2015  46, 41 Kč/m3
Vodné v roce 2015 42,55 Kč/m3
Co se týká výše vodného a stočného, už při sjednávání podmínek k Posílení skupinového vodovodu
I. etapa, bylo dáno, že ceny vody porostou meziročně o 5 % na úroveň inflace po dobu pěti let od
kolaudace.  V roce  2014 se  podařilo  vyjednat  snížení  tohoto  povinného  nárůstu  z  pěti  na  dvě
procenta. 

Slavnostní ukončení projektu Posílení skupinového vodovodu Šlapanicko
Jedenáctého dubna 2015 se na ranči U Jelena sešli představitelé Svazku Šlapanicko a starostové
obcí,  které  jsou  zásobovány  vodou  z  pramenů  v  Údolí  Říčky,  aby  slavnostně  ukončili  projekt
posílení  skupinového  vodovodu  Říčky.  Cílem  projektu  „Šlapanicko  -  Posílení  skupinového
vodovodu, I.  etapa“ byla kompletní rekonstrukce a zkapacitnění přivaděčů pitné vody od nově
vybudovaného zdroje, kterým je hlubinný vrt. Týká se to lokality od Říčky až po původní vodojem
nad  obcí  Jiříkovice,  který  byl  nově  přebudován  na  armaturní  komoru.  Rekonstrukce  se  totiž
netýkala jen vodovodních přivaděčů, ale také současných vodojemů na této trase. Jednalo se tak o
dva vodojemy v obci Mokrá a jeden v obci Jiříkovice. U něj bylo zaměněno staré vybavení, takže
byl fakticky nově vystrojen a bude sloužit  jako armaturní  šachta.  Hlavním efektem celé stavby
první etapy je minimalizace ztrát vody v novém potrubí. Další etapa přinese pak propojení dvou



stávajících větví vodovodního systému, takže lidé ze všech dotčených obcí dostanou kvalitní pitnou
vodu s dostatkem minerálních látek. 

Záměr bezúplatného převodu vybraného vodohospodářského majetku obce Mokrá-Horákov do 
vlastnictví Svazku Šlapanicko
Na  červnovém  jednání  OZ  Mokrá-Horákov  zastupitelé  schválili  záměr bezúplatného  převodu
vybraného vodohospodářského majetku obce Mokrá-Horákov do vlastnictví Svazku Šlapanicko v
celkové hodnotě 10 275 900 Kč. Jedná se o vodovodní řady, vrty, čerpací stanice atd. Z návrhu
předávaného majetku byla radou obce vyjmuta díla prameniště v Mokré (vodárna u domu č. 77),
čerpací stanice Mokrá, jímací zářezy, studna, signální vedení ČS – VDJ Mokrá a 3 odstředivá
horizontální čerpadla. Převod majetku probíhá ve všech obcích, které jsou členem Svazku. 

Činnost mikroregionu Rokytnice
Kalendář mikroregionu Rokytnice
Podobně  jako  v  předcházejících  letech  i  letos  se  členové  mikroregionu  dohodli  na  vydání
společného kalendáře, který byl zdarma distribuován do každé domácnosti. Opět je zde každá z
obcí mikroregionu zastoupena cca 5 snímky.

  2. Kap. Průmysl, zemědělství, obchod, služby

Českomoravský cement, a.s., závod Mokrá
Tak  jako  v minulých  letech  pokračoval  v roce  2015  dlouhodobý  program investičního  rozvoje.
Investiční  prostředky  směřovaly  především  do  oblasti  ochrany  životního  prostředí  a  obnovy
zařízení. Pokračovalo plnění akčního plánu na snižování hlukových účinků zatlumením výduchů
ventilátorů ochrannými protihlukovými kryty a opláštění budovy surovinové mlýnice. Byl ukončen
projekt na výměnu hlavního pohonu na rotační peci č. 2, což zajistí zvýšení kvality vyráběného
slínku, zvýšení spolehlivosti zařízení a především snížení hlučnosti nového pohonu. 
Závod Mokrá pokračoval v roce 2015 v rozvíjení dobrých vztahů s okolím. Uskutečnilo se setkání
se  zastupiteli  okolních  obcí,  na  kterém  starostové  poděkovali  vedení  závodu  Mokrá  za
dlouhodobou  intenzivní  podporu  rozvoje  obcí. Např.  na  oplocení  sportovního  areálu  pod
Horákovem  přispěl  Českomoravský  cement  částkou  250  tis.  Kč  a  stal  se  také  generálním
sponzorem divadelního představení divadla Kalich s názvem Drahouškové, které se uskutečnilo 6.
listopadu 2015 v Kulturním domě v Horákově. 

Lom Mokrá
Carmeuse Czech Republic s.r.o., společnost sídlí v areálu lomu Mokrá.

Návštěva premiéra Bohuslava Sobotky v lomu
Dne  28.  července  přijal  pozvání  vedení  obce  Mokrá-Horákov  a  Českomoravského  cementu
předseda vlády Bohuslav Sobotka. Společně se starostou obce, představiteli lomu, kraje a dalšími
hosty se zúčastnil odstřelu. Premiér se také setkal se zástupci odborů. 

Zemědělství
Družstvo Agropod
Družstvo  mělo  v  roce  2015  celkem  16  zaměstnanců  a  podobně  jako  v  předcházejícím  roce
vykupovalo zemědělskou půdu a nakoupilo téměř 30 tis. m2 pozemků. Začala oprava střediska v
Horákově, vedení družstva vyměnilo bránu a část oplocení. Rok byl velmi suchý a léto přineslo dny
s  extrémními  teplotami,  kterými  trpěla  jak  zvířata,  tak  i  rostliny.  Část  kukuřice  byla  horky
poškozena  natolik,  že  musela  být  silážována.  Dle  nového  nařízení  jsou  zemědělci  povinni
minimálně na 5 % půdy pěstovat plodiny typu: hrách, jetel nachový, peluška, vikev... 
Z plodin byla při pěstování zastoupena nejvíce pšenice (218 ha), ječmen (180 ha) a kukuřice (140
ha), dále slunečnice (67 ha) a hořčice (60 ha). Ke konci roku chovalo družstvo cca 770 prasat. 

Obchody, zásobování, pohostinství
Jak už jsem zmiňovala i v zápisu do kroniky za rok 2013, pohostinství na katastru obce přispívají k
dění v obci i pořádáním nejrůznějších akcí, jako jsou třeba degustace vín, zvěřinové hody, country
večery či oslavy 1. máje, dožínky, popř. plesy. 

Melodie a Rančeři U Zbojníka
Dvě poslední  říjnové  soboty  se  tančilo  v  restauraci  U Zbojníka,  nejdřív  za  doprovodu  kapely
Melodie a o týden později rytmus udávali Rančeři. 



Kavárna Mezi stromy
Už v zápisu za rok 2014 uvádím, že probíhala výstavba zařízení, které by mělo nabídnout kavárnu s
cca  20  místy  a  čtyři  doulůžkové  pokoje.  V  průběhu  letních  měsíců  roku  2015  byla  skutečně
provozovna otevřena. Pěkné prostředí, zajímavá nabídka nápojů i dalšího občerstvení si začaly
přitahovat  své  zákazníky.  Také  kavárna  přišla  se  zajímavou  nabídkou  programů  pro  děti  či
degustačního večera pro dospělé. 

Obecní výstavba
Individuální výstavba 
Za rok 2015 bylo na katastru obce kolaudováno celkem 6 rodinných domů  (Mokrá - 4, Horákov - 
2)

Bytový fond

Bytové družstvo Roketnice
Představenstvo  bytového družstva pracovalo v roce 2015 ve složení: Hana Daňková, předsedkyně
družstva, Zdeněk Kunický, místopředseda představenstva, a členové představenstva  Martin
Krpenský, Ing. Martin Neveselý, Dagmar Krčková.  
Z  původních  268  družstevních  nájemních  bytů  družstva  Roketnice  bylo  ke  konci  roku  2015
převedeno 89 bytů do  osobního vlastnictví, ovšem družstvo i nadále provádí jejich správu. 
V roce 2015  započaly generální opravy domovních kotelen, a to u čtyř domů.  
V rámci  družstva  vzniklo  u  jednoho  z domů  tzv.  společenství  vlastníků  jako  právnická  osoba
zapsaná v rejstříku společenství, kterému družstvo provádí též správu, stejně tak jako dalším 22
společenstvím vlastníků jednotek. 

Společenství vlastníků bytů Horákov 167 - 171
Společenství vzniklo už v roce 2006. V roce 2015 byl předsedou společenství pan Luboš Polák.  

Údržba obecních budov
Do podkapitolky  údržba  obecních  budov  bychom za  rok  2015  mohli  zahrnout  poměrně  velké
investiční  akce,  jako  byla  úprava  suterénu  budovy  OÚ pro  potřeby  Stavebního  úřadu,  kterou
zmiňuji v rámci investičních akcí, a rekonstrukci bytu v Kulturním domě v Horákově (viz investiční
akce). Menší, ovšem taktéž důležitou investiční akcí bylo zbudování kanalizační přípojky na hřišti v
Horákově. 

Obecní koupaliště 
Do údržby obecního koupaliště obec výrazně investovala v roce 2014, ale běžná údržba (sekání
trávy, nátěry...) také není levnou záležitostí.

Dětská hřiště
Co se týká dětských hřišť,  za zmínku stojí  zadání  vypracování projektové dokumentace k  nové
inlajnové dráze a hřišti BMX, které zmiňuji výše v rámci investičních akcí. Do podkapitoly dětská
hřiště bych zařadila i rekonstrukci zahrady MŠ (opět blíže v investičních akcích).

Ochrana životního prostředí, skládky, sběrný dvůr
Už v průběhu roku 2014 získala obec dotaci na zakoupení kompostérů (550 kusů) a štěpkovače.
Celkové náklady byly vyčísleny na cca 2 mil. Kč, z nichž 90 % by měla pokrýt dotace. Asi 400 tis.
Kč má být použito na zakoupení štěpkovače. V rámci projektu byly kompostéry na základě smlouvy
bezplatně zapůjčeny občanům, kteří mají trvalý pobyt v Mokré-Horákově.
Během roku 2014 byl zakoupen zmiňovaný štěpkovač a v roce 2015 pak kontejnery a auto Bonetti
(viz investiční akce). Obojí doufejme přinese žádoucí efekt.
Při  ochraně životního prostředí  v obci   jistě  nemalou úlohu hraje  existence sběrného dvora a
každoroční sběr kovového odpadu, který pořádají místní hasiči. Přesto se najdou lidé, kterým je
zatěžko odpad odvézt na místa k tomu určená. I proto nacházejí účastníci akce Ukliďme svět, který
pořádají  místní  včelaři  (blíže  v  kapitole  Politický  a  společenský  život),  spoustu  odpadu  a
každoročně naplní desítky pytlů. 
Do rozšíření a modernizace sběrného dvora investovala obec v roce 2015 cca 50 tisíc Kč.

Opravy veřejného osvětlení
Celkově se na katastru Mokré-Horákova nachází asi 380 svítidel veřejného osvětlení. V roce 2013
proběhla výměna vybraných dosluhujících světel za nová LED svítidla, a tím se vyřešil problém s
opakovanými opravami a snížily se náklady. Největším problémem zůstává osvětlení na sídlišti,



resp. kabelové rozvody, které jsou kompletně uloženy v zemi a které byly v průběhu minulých let při
výkopových  pracích  na  mnoho  místech  poškozeny,  provizorně  opraveny  nebo  přeloženy  bez
zakreslení  do  dokumentace.  Proto  obec  usiluje  o  vytvoření  nové  dokumentace  pro  snadnější
vyhledávání poruch. V dalších částech obce je vedeno veřejné osvětlení na sloupech. Dohledání
případných poruch je možné jen za použití plošiny. 
Obec investovala cca 60 tis. Kč za rok 2015 do prodloužení veřejného osvětlení (k vodojemu na
Skalce, k nové zástavbě na Půllánech v Horákově a poblíž hřiště pod Horákovem). 

Péče o veřejnou zeleň
Už  z informací k činnosti ekologické komise a pracovní skupiny je zřejmé, že obec péči o veřejnou
zeleň věnuje potřebnou pozornost. O tom svědčí i zakoupení nové sekačky v ceně 335 tis. Kč.

Dopravní obslužnost
V posledním čtvrtletí roku 2015 došlo na základě požadavků cementárny a vedení obce Mokrá-
Horákov k menším úpravám jízdního řádu. Úpravy se týkaly spojů zajíždějících k cementárně. V
důsledku výstavby kruhového objezdu poblíž obce Podolí docházelo jednak ke zvýšení provozu přes
naši obec, kdy se část řidičů pokoušela problematické místo objet např. po lesní komunikaci od
horákovské hájovny do Mariánského údolí, jednak většina autobusových spojů nabírala nemalé
zpoždění. 

3. Kap. Politický a společenský život, sport

Činnost politických stran

ODS
Předseda místní organizace – Miloslav Dolanský
Po komunálních volbách na podzim 2014 získala ODS pouze jedno místo v zastupitelstvu. Ing. K.
Rubínová  se  navíc  stala  členkou  stavební  komise.  ODS  se  podílela  na  přípravě  některých
sportovních akcí (Modrá míle a nohejbalový turnaj).

KDU-ČSL
Předseda MO KDU-ČSL – Ing. Tomáš Koutný
KDU-ČSL má v zastupitelstvu dvoučlenné zastoupení, a to člena rady Ing. Tomáše Koutného a
předsedkyni sociální komise PaedDr. Elišku Rotreklovou. Místní organizace registrovala 15 členů.
V měsíci únoru byl novým předsedou MO zvolen Ing. Tomáš Koutný. Volební program strany je v
souladu  s  programem  zastupitelstva.  MO  KDU-ČSL  klade  důraz  na  podporu  farního  a
společenského života v obci.

KSČM
Předseda ZO KSČM Mokrá–Horákov - Václav Kosík
Výbor organizace se scházel pravidelně 1x měsíčně. V zastupitelstvu má strana jednoho poslance –
Ing. Vlastimila Boudného, který zastává funkci předsedy kontrolního výboru. Pan Jiří Smrž pracuje
dlouhá léta jako předseda ekologické komise.
Členové  KSČM v Mokré každoročně pokládají  květiny k  pomníku padlých jak v  Mokré,  tak v
Horákově v den výročí osvobození obce.

ČSSD
Předseda místní organizace – Ludislav Harašta
Po komunálních volbách v roce 2014 získala ČSSD šest míst v zastupitelstvu a obsadila funkci
starosty, předsedy finančního výboru (Mgr. Martin Vojtěch), předsedkyně kulturní komise (Martina
Klinkovská) a člena rady (Miroslav Barták).  Dva z poslanců jsou “pouze” členy zastupitelstva
(Ludislav Harašta a Petr Horáček). 

ANO
Předseda místní organizace – Martin Urbánek
Jak je uvedeno v zápisu za rok 2014, příznivci hnutí ANO sestavili v rámci obce kandidátní listinu
a ve volbách dostali  od voličů celkem 8,3 % hlasů.  Sice nezískali  v zastupitelstvu obce žádný
mandát, ale následně v květnu 2015 založili tři z nich v obci místní organizaci.  

Spolky a společenské organizace

Skautský oddíl



Vůdkyně oddílu – Jana Kvapilová
Činnost  skautského  oddílu  v  roce  2015  byla  náročná,  ale  úspěšná.  Na  řadu  přišla  nejdřív
Tříkrálová sbírka, které se účastnilo celkem 14 skautů. 
Během jara se členové oddílu připravovali na střediskové a okresní kolo závodů. Naši byli v rámci
okresu  13.  z  20 hlídek.  Kromě kratších  výletů nesměl  chybět  letní  tábor.  Tentokrát  se  konal  v
bývalém vojenském prostoru Libavá. Celotáborová hra byla inspirována Tolkienovým Hobitem a
jeho cestou. Úmorná vedra a nedostatek vody nezkazil nikomu náladu. 
Od nového školního roku se v klubovně scházelo celkem 22 dětí a 5 vedoucích. Na závěr roku
skauti opět roznášeli Betlémské světlo. 

Sbor dobrovolných hasičů
Starosta Sboru dobrovolných hasičů Mokrá – Michal Janků
V zásahové  jednotce,  kterou  zřizuje  obec,  bylo  v  roce  2015  dvacet  hasičů,  tři  velitelé  a  pět
strojníků. 
Na  valné  hromadě  SDH  Mokrá-Horákov,  která  se  konala  12.  prosince  2015  v  restauraci  U
Zbojníka, byly předány medaile za věrnost SH ČMS:
za 20 let členství ve sboru: Miloslav Dolanský, Vlastimil Šafařík
za 30 let Jiří Bajer, Miroslav Zavřel
za 40 let Josef Homolka, Zdeněk Pressfreund
za 50 let Oldřich Drápal st.
za 60 let Jiří Řičánek.
Medaile za aktivní práci ve SDH třetího stupně obdrželi: Michal Fasura, Pavel Kolář, Michal
Janků, Martin Škrdla, Jaroslav Machek, Tomáš Kříž, Jan Urbánek a Jaromír Kolář. Tuto medaili
obdržel i starosta obce Aleš Ryšánek.

Požární sport
Během roku 2015 došlo v rámci požárního sportu v naší obci ke dvěma zásadním změnám, jednak
se vytvořilo druhé soutěžní družstvo a jednak díky sponzorům získali zdejší hasiči nový závodní
stroj.  To  přineslo  velká  očekávání,  která  se  tak  úplně  nenaplnila.  Přesto  naši  hasiči  obsadili
celkově  velmi  pěkné  5.  místo  z  22  družstev.  Kromě 30.  ročníku  O putovní  pohár  OÚ Mokrá-
Horákov uspořádali už podruhé také noční soutěž. Za rok 2015 se naši hasiči zúčastnili celkem 23
soutěží. Za zmínku jistě stojí i účast v soutěži O putovní pohár VŘSR – memoriál V. I. Lenina, na
němž soutěží cca 200 nejlepších týmů z Čech a Slovenska. Z celkového počtu 146 mužských týmů
obsadili naši 23. místo. Zdejším hasičům se také letos podařilo pokořit magickou 17vteřinovou
hranici na trati 3B, což se zatím žádnému týmu na okrese Vyškov nepodařilo. 

30. ročník soutěže požárních družstev O putovní pohár OÚ Mokrá-Horákov
Druhou neděli v září uspořádali zdejší hasiči již 30. ročník soutěže požárních družstev O putovní
pohár OÚ Mokrá-Horákov. Tentokrát se závodilo na tréninkovém hřišti fobalistů pod Horákovem.
Počasí organizátorům přálo a na soutěž dorazilo celkem 23 týmů (16 týmů mužů a 6 družstev žen).
Zastoupeny byly okresy: Brno-venkov, Vyškov, Prostějov, Znojmo a Blansko.
Mokrou-Horákov  tentokrát  reprezentovala  dvě  družstva,  už  ostřílený  tým  A  (Škrdla,  Fasura,
Machek, Kříž, Kolář, Machanec a Horáček) a nově sestavený tým B (Buchta, Neveselý, Bavlnka,
Gruška, Mašek, Janků a Rejnuš). Áčko se umístilo jako třetí a béčko skončilo na jedenáctém místě
ze 17 týmů. 

Dotace od Jihomoravského kraje
V průběhu roku 2015 poskytl Jihomoravský kraj místnímu SDH dotaci ve výši 80 tis. Kč, která je
určena na obnovu výstroje. 

Český svaz včelařů
Předseda – Václav Zouhar, jednatel Lukáš Hostinský, zdravotní referent Petr Hrouzek
V roce 2015 registrovala Základní organizace Mokrá Českého svazu včelařského, kam spadají
obce Mokrá, Horákov a Velatice, 19 včelařů s celkovým počtem včelstev 171. Z toho jeden včelař
byl  veden bez vlastnictví  včelstev jako čestný člen.  Počet  včelstev na včelaře se  pohyboval od
jednoho až po 32.
Z pohledu včelařského byl  rok 2015 významně ovlivněn suchem v přechodu jara a léta. První
medová snůška z ovocných stromů se vydařila, zatímco pozdější akátový med, který je pro naši
lokalitu velmi cenným produktem,  se  nevyskytl  v  důsledku nedostatku vody.  Snůška lipového a
medovicového  medu  odpovídala  průměru.  Za  rok  2015  se  tedy  množství  medu  na  včelstvo
pohybovalo kolem 18 kg. V obci se nevyskytl včelí mor.

Ukliďme svět



V roce 2015 se v naší obci konal již 5. ročník akce Ukliďme svět. Akce probíhala v sobotu 18.
dubna pod záštitou místní organizace Českého svazu včelařů.

Senior klub Mokrá
Předsedkyně klubu – paní Marta Hřebíčková
V polovině  ledna poctili Senior klub svojí návštěvou starosta Aleš Ryšánek a místostarosta Michal
Janků. Při procházení archivu klubu našli jeho členové nahrávku Českého rozhlasu Brno z roku
1994, na níž byl záznam rozhovoru paní redaktorky Rudolfové s tehdejší předsedkyní klubu paní
Růženou Rozkopalovou a dalšími členkami. Vznikl nápad pozvat paní redaktorku po jednadvaceti
letech znovu do klubu  a paní Rudolfová pozvání počátkem února přijala. Vzešlo z toho velmi
příjemné a zajímavé odpoledne. 
V polovině února se konal v pořadí už 26. ples seniorů, který navštívili i senioři ze širokého okolí.
Počátkem března  zas  na  oplátku  vyrazili  senioři  z  Mokré  tančit  do  Hostěnic.  Ještě  v  březnu
přivítali v klubu paní Šlezingerovou, která tentokrát vyprávěla o Slovinsku.
Dubnový program Klubu seniorů Mokrá byl velmi pestrý – nejdřív návštěva vinného sklípku, pak
pletení velikonočních pomlázek a taneční podvečer ve Velaticích. Koncem dubna přišla na řadu
ještě beseda o Mexiku a pálení čarodějnic s opékáním a zpěvem.
Květen přinesl dva výlety (Velký Meder a Kroměříž) a oslavy Dne matek, nejprve s dětmi ze ZUŠ a
pak společně se  starostou,  místostarostou a muzikou Dobromysl.  V květnu také  obec  provedla
úpravy na zahradě klubu – nové schody a posezení. 
V polovině června se senioři vydali po stopách Lišky Bystroušky a zavzpomínali nad klubovou
kronikou.
V roce 2015 se senioři z Mokré scházeli v klubu i v červenci. Upravené posezení na zahradě klubu,
nová udírna a pěkné počasí k tomu přímo vybízely. V měsíci srpnu byly klubové prázdniny a v září
se začalo oslavami narozenin a účastí na tanečním podvečeru v Hostěnicích. Koncem září přišel
na řadu opět zájezd do termálních lázní v Maďarsku a výstava ovoce v Sivicích. 
V  říjnu  senioři  zazimovali  zahradu  a  v  prostorách  klubu  si  připravili  malou  výstavku  svých
výpěstků, které pak poskytli do tomboly na dostaveníčku koncem měsíce. Kromě dostaveníčka stihli
členové klubu i divadelní představení Škola základ života v Městském divadle Brno.
Listopad přinesl taneční podvečer ve Velaticích, vycházku na Říčky i vyprávění paní Šlezingerové o
Korsice. 
Hned na začátku zavítali do klubu žáci s paní učitelkou Kopeckou a stranou nezůstala ani Základní
umělecká škola se svým Vánočním koncertem. Před Vánocemi se ještě konal zájezd do Uherského
Hradiště a na Velehrad. Na zpáteční cestě došlo i na zastávku v pivovaru Vildenberk ve Viničných
Šumicích. Závěr roku se už nesl ve znamení Vánoc.

Klub důchodců v Horákově
Předsedkyně – Marie Koutná
V  roce  2015  vstoupil  Klub  důchodců  v  Horákově  do  své  20.  sezóny.  Funkci  předsedkyně
vykonávala paní Marie Koutná a pravidelné schůzky se konaly vždy v úterý odpoledne.
Většina  setkání  členek  Klubu  důchodců  v  Horákově  má  obdobný  průběh  –  vyprávění,  četba,
procvičování paměti či těla, a když je nálada, zazní i zpěv. V lednu zavítala do klubu knihovnice
Jitka Neveselá s  prezentací  o  Španělsku.  V únoru si  seniorky připomněly masopust  výbornými
koblížky a sklenkou vína. Před Velikonocemi zavítal do klubu pan farář Rybecký a sloužil malou
mši, na kterou přišli i hosté z Mokré. 
Duben se nesl ve znamení běžných schůzek a řady klubu se rozšířily o dvě nové členky.
Začátkem května se tradičně koná horákovská mše u kaple svatého Gotharda a májová pobožnost
u kaple Mitrovských. I v Horákově se v květnu slavil Den matek, nejdřív s dětmi z MŠ Horákov v
prostorách klubu a následně v sále kulturního domu i s dětmi ze ZŠ Mokrá. Do třetice přišli ještě
popřát starosta a místostarosta i s muzikanty a květinami. 
Počátkem června si členky připomněly 20. výročí založení klubu a zahrát na harmoniku přišel i
pan Černý. Ani v horých letních dnech seniorky nevynechávaly své pravidelné schůzky a hned
počátkem září  se  v  klubu konala přednášky o historii  rodu Mitrovských.  V listopadu se přišel
představit  nový pan farář Brtník a sloužil  mši  u příležitosti  památky zesnulých.  Závěr roku už
tradičně patří Mikuláši a Vánocům. Opět do klubu zavítali děti z MŠ Horákov i deváťáci ze ZŠ
Mokrá.

Přednáška o historii rodu Mitrovských
V pondělí  7. září 2015 se v prostorách Klubu důchodců v Horákově konala přednáška o historii
rodu Mitrovských. V roli přednášejících se zde představili: dr. Jiří Šmíd, kronikář Nedvědice, ing.
František Bednář, kronikář obce Smrček, a Karel Skalník z Bystřice nad Pernštejnem. 
Všichni tři pánové se již několik let intenzivně zabývají historií zmiňovaného šlechtického rodu. Za
tu dobu se jim podařilo nashromáždit řadu informací i  písemných či fotografických materiálů.



Před časem je pátrání po osudech příslušníků rodu Mitrovských zavedlo do Horákova. Jak jsem
brzy zjistila, jejich badatelské nadšení a zápal pro věc jsou inspirující a nakažlivé, a tak se zrodila
myšlenka  zprostředkovat je  formou přednášky i  zájemcům o regionální  historii  z naší  obce či
blízkého okolí.
Díky  vstřícnosti  vedení  obce  i  Klubu  důchodců  v Horákově  se  mohly  ve  stanovený  čas  sejít
v klubovně Domu s pečovatelskou službou asi čtyři desítky posluchačů, kteří se zaujetím vyslechli
téměř dvouhodinovou přednášku, jejíž součástí byla i prezentace více než 80 snímků. 
Kromě zásadních historických údajů zazněla i řada zajímavostí (např. že když v roce 1929 hrad
Pernštejn navštívil president Masaryk, nabídl mu ho Vladimír Mitrovský za korunu nebo proč by se
správně jméno rodu mělo psát s dvěma T a dvojitým W).
Po přednášce se rozvinula živá diskuse, v níž zazněla z úst místních pamětníků řada zajímavých
informací (např. o keřících růží, které na zahradě hájovny tvořily veliké písmeno M, či historky o
tom, jak se hrabě Hubert i se svojí paní chodíval koupat na horákovské koupaliště). 

Myslivecké sdružení Hlásnice
Předseda – Antonín Macháček
Sídlem mysliveckého sdružení je sice obec Podolí,  ale svojí  působností  zasahuje sdružení i  na
katastr  Mokré-Horákova.  Základním posláním mysliveckého sružení  je  výkon práva myslivosti,
chov 
a lov zvěře, ochrana zvěře před nepříznivým vlivem okolí, ochrana životních podmínek zvěře a
ochrana  mysliveckých zařízení. K povinnostem členů sdružení patří např. osévání mysliveckých
políček či čištění okolí krmelců.

Mokrský kotlík
Občanské  sdružení,  které  už  několikátým  rokem  pořádá  v  průběhu  prázdnin  letní  příměstské
tábory, přišlo i v roce 2015 s nabídkou čtyř pětidenních turnusů, které byly tentorát inspirovány
historií.  Zázemí  táborníci  opět  našli  v  prostorách  Kulturního  domu  v  Horákově.  Kromě
příměstských táborů Mokrský kotlík pořádá také turnaje v pexesu.

Společenství věřících
Tříkrálová sbírka
V sobotu  10.  ledna 2015 se  v  naší  obci  uskutečnil  již  15.  ročník  celostátní  Tříkrálové  sbírky.
Koledníkům se podařilo i přes nepřízeň počasí vybrat přes 71 tisíc korun, což je zhruba o 11 tisíc
více než v předcházejícím roce. Vybrané prostředky rozdělí Česká katolická charita na nejrůznější
projekty (např. ošetřovatelská péče, chráněné bydlení, humanitární pomoc v ČR i v zahraničí).
Poděkování patří všem zúčastněným a v neposlední řadě paní Haně Ženožičkové z Mokré, která
působí jako asistentka Oblastní charity Rajhrad a která celou sbírku v naší obci měla na starost.

Tradiční mše
Horákovská mše
I přes ne zrovna vlídné počasí zavítalo na mši do Horákova 3. května 2015 poměrně dost místních i
poutníků z okolních obcí.

Mokrská pouť
Termín tzv. mokrské pouti připadl na neděli 2. srpna a mši tentokrát vedl už nový správce farnosti
pan farář Brtník.

Mše u Pacherova kříže
Mše u Pacherova kříže se v roce 2015 uskutečnila ve středu 17. června.

Setkání u obnovené kaple Mitrovských
V neděli  6.  září  2015 se  konala  v pořadí  již  desátá  podzimní  mariánská  slavnost  u  kaple
Mitrovských  v Horákově.  Vzhledem  k  tomu,  že  se  jednalo  o  jubilejní  desáté  setkání,  pozvání
obdrželi i všichni sponzoři a spolupracovníci při obnově kaple. Účast byla ve srovnání s jinými lety
ještě o něco vyšší. Nelehký úkol dostal i nový pan farář Jiří Brtník, který do farnosti nastoupil jen
nedlouho před slavností. Zhostil se ale svého úkolu velmi dobře a ocenění si zaslouží i hudební
skupina The Heaven a vojenský kaplan Rostislav Toman. Díky vstřícnosti vedení obce mohli starší
občané využít k dopravě obecní auto.

Živý betlém
Stejně jako v předcházejících letech přímo na Štědrý den připravilo několik nadšenců z Mokré živý
betlém na prostranství před kaplí Proměnění Páně v Mokré.



Kulturní dění v obci

Historická výročí
70. výročí osvobození Mokré a Horákova
Pietní akt u příležitosti 70. výročí osvobození naší obce
V pátek 24. dubna v 18 hodin se u pomníku padlých v Horákově konal pietní akt, jehož cílem bylo
uctít památku těch, kteří zahynuli v době druhé světové války ať už v káznicích a koncentračních
táborech nebo při  osvobozování.  Akt  se  konal  u  nově  opraveného  pomníku  za  účasti  ruského
konzula. Čestnou stráž u pomníku drželi skauti a zástupci Sboru dobrovolných hasičů. V 19 hodin
proběhl obdobný akt také u pomníku padlých v Mokré. 
Celkem zahynulo v káznicích a koncentračních táborech v době 2. sv. války devět obyvatel naší
obce, 3 z Mokré, 6 z Horákova.
Obyvatelé Mokré:
Antonín Krejčí, dělník, zahynul 7. 5. 1945 ve Waldheimu, 31 let
Václav Řičánek, dělník, umučen 1941 v Mauthausenu, 43 let
Jan Vaňáček, dělník, umučen 1942 v Mauthausenu, 43 let
Občané Horákova:
Antonín Benda, dělník, zahynul 10. 3. 1945 v Dachau, 50 let
Jan Floch, dělník, umučen 1942 v Mauthausenu, 40 let
Jan Jelínek, úředník, popraven 1944 ve Vratislavi, 52 let
Jan Kobliha, dělník, zahynul 1944 v Gross-Rosen, 55 let
František Neveselý, dělník, umučen 1942 v Mauthausenu, 44 let
Konrád Poláček, dělník, umučen v Mauthausenu, 33 let
Oběti bojových akcí
K těmto 9 obětem je nutné přičíst dalších 6 zmařených životů v důsledku bojových akcí:
Vladimír Ryšavý, dělník z Horákova, zahynul v listopadu 1944 při náletu na Brno ve věku 23 let.
Pět  obětí  si  vyžádal  úplný  konec  války  v obci.  Čtyři  životy  vyhasly  zbytečně  v den osvobození
Horákova v důsledku leteckého útoku:
Bohumil Čalkovský, starosta Horákova, 55 let
Emanuela Čalkovská, jeho žena, 52 let
Hubert Peš, poštovní úředník z Brna, zemřel v úkrytu u Čalkovských, 47 let
Marie Uhrová z Brna, taktéž zahynula v úkrytu u Čalkovských, 56 let
Poslední obětí 2. světové války z řad našich občanů byl pan Vavřinec Sklenář, který byl zabit v den
osvobození  Mokré  (25.  4.  1945)  ve  chvíli,  kdy  spěchal  dceři  přinést  zprávu,  že  obec  je  již
osvobozena. 
Oběti z řad ruských vojáků:
Kromě životů místních si osvobození naší obce vyžádalo daň v podobě zemřelých ruských vojáků.
Při osvobozování Horákova padli dva ruští  vojáci, při osvobozování Mokré dokonce  přes 50!
Padlí byli provizorně pohřbeni na různých místech v obci a v prosinci roku 1945 exhumováni a
jejich ostatky  převezeny na Ústřední  hřbitov  do Brna.  Jménem známe pouze dva vojáky,  kteří
zahynuli při osvobozování Horákova, a to:
Vojína Borise Sudarina,  kterému bylo 18 let,  a podporučíka Borise Vysockého, jemuž bylo 20.
Z jmen ruských vojáků, kteří padli při osvobozování Mokré, je známo pouze jedno – Jančurkin,
jméno vojáka, jenž byl dočasně pohřben ve Velaticích.

Havárie letadla 26. 3. 1945 poblíž Mokré
V souvislosti se 70. výročím osvobození Mokré a Horákova se ve Zpravodaji 2/2015 objevil článek
Jana Vladaře, který připomenul událost z 26. března 1945, kdy se kolem 21. hodiny zřítil cca 400
metrů  severně  od  Mokré  sovětský  dvoumotorový  letoun  a  shořel.  Tragédie  si  vyžádala
pravděpodobně životy některých členů posádky. 
Havárii určitě přežil navigátor Virčenko, který v dubnu 1945 figuroval mezi členy skupiny Olga,
jednoho z oddílů 1. československé brigády Jana Žižky. Virčenko byl nad územím Československa
sestřelen dokonce dvakrát. Spolu s Virčenkem přežil havárii také palubní mechanik Volostněv a
radista Ojkin. Z hořícího letounu snad ještě vyskočil druhý pilot Kozlov. Jak potvrzuje kronikářka z
Račic,  26.  března  1945  seskočila  mezi  Račice  a  Hostěnice  skupina  čtyř  parašutistů.  Jeden  z
parašutistů  se  s  podporou  místních  obyvatel  dostal  do  Olšan  a  tam  se  patrně  spojil  s  další
sovětskou zpravodajskou skupinou. Třem letcům se podařilo uniknout do Rakoveckého údolí, ale
tam se střetli s hlídkujícími německými vojáky. Jeden z letců byl zastřelen a je pohřben v Račicích.
Snad se jedná o druhého pilota Kozlova. Další parašutista měl uniknout do Ruprechtova. 

K činnosti výsadkové skupiny Wolfram na katastru naší obce
V návaznosti na článek o události z 26. března 1945 jsem do Zpravodaje 3/2015 připravila článek



o  činnosti  výsadkové  skupiny  Wolfram  na  katastru  naší  obce.  Skupina  se  na  zdejší  katastr
přesunula pravděpodobně počátkem dubna 1945 a zde navázala kontakt s hajným Aloisem Vašků.
11. dubna členové skupiny přepadli dům hraběte Mitrovského a donutili ho odevzdat zbraně, které
vlastnil. Další pohyb členů skupiny Wolfram na katastru Mokré a Horákova byl příliš nebezpečný,
a tak se s pomocí hajného Vašků přesunuli na katastr Hostěnic a sousedních obcí, kde setrvali až
do osvobození.

Další historická výročí roku 2015
1350 1. písemná zmínka o Mokré
1900 otevřena budova školy v Mokré a zřízena knihovna
1905 postavena hasičská zbrojnice v Mokré
1930 v Mokré Orel postavil promítací kabinu v hospodě U Šlofa, v Horákově postaven obchod 

Včela, třešňová alej podél silnice k hájovně, zřízeno koupaliště
1935 ožila myšlenka postavení kostela v Líchách
1945 zřízena MŠ v Mokré
1950 kanalizace v úseku Krajiny, dědina, Příhon, Mezírka, Třešínky, úprava silnice z Horákova 

do Mariánského údolí
1955 v Horákově zahájena stavba kulturního domu a založen divadelní kroužek
1960 nová cesta z dědiny do lomu, otevření kulturního domu v Horákově
1965 výstavba sídliště a drtírny kamene, vodovod Dědina – Ulice – Nová čtvrť bourání staré

 hasičské zbrojnice v Mokré a stavba nové
1970 nová část obce – sídliště z jižní strany obce
1975 nová škola postavena nákladem 9 300 tis. Kč, prodejna ovoce a zeleniny, vodní zdroj Říčky 

a 2. vodojem
1980 integrace Velatic
1985 na vodovod z Říček napojeny i Pozořice, zastaven provoz kina v Mokré
1995 dokončení plynofikace (kromě Půllánů a Třešínek), zateplení a zastřešení MŠ Mokrá, oprava

 komunikace Mezírka, zahájena rekonstrukce kaple Proměnění Páně v Mokré
2000 generální rekonstrukce kaple sv. Barbory, vybudování 12 malometrážních bytů, rekonstrukce 

náměstí na sídlišti, přesun MŠ v Horákově do přízemí kulturního domu, objekt bývalé hlásky
bezúplatně převeden obci

2005 slavnostní otevření hřiště u ZŠ Mokrá, vodovod k chatové oblasti Mordovny
2010 dokončování výstavby kanalizačního sběrače

Okupace, perzekuce, osvobození
Obec Tvarožná vydala k 70. výročí osvobození knihu s názvem Okupace, perzekuce, osvobození.
Jejím  autorem  je  kronikář,  bývalý  dlouholetý  starosta  obce  Tvarožná  a  člen  Klubu  autorů
literatury faktu ČR pan František Kopecký. Publikace informuje o dění ve Tvarožné a okolních
obcích (také v Mokré a Horákově) během druhé světové války. Autor čerpal z obecních kronik,
vzpomínek pamětníků i tematické lileratury týkající se okresu Brno-venkov. K plastickému popisu
období posloužily i citace z hlášení četnické stanice ve Tvarožné či z článků otištěných v časopise
tvaroženské farnosti. 

Činnost obecní knihovny
V roce 2015 registrovala cca 380 čtenářů, kteří mohou knihovnu využívat 24 hodin týdně. 
K 31. 12. 2015 došlo k personální změně, dosavadní knihovnice paní Jitka Neveselá odešla do
důchodu a na její místo přišla paní Ivana Brzobohatá. 
Domnívám se,  že  je  na  místě  připomenout  zde  alespoň  ve  stručnosti  něco  z  toho,  co  za  své
působení v Obecní knihovně paní Jitka Neveselá dokázala. V roce 2008 získala diplom za vzorné
vedení Obecní knihovny v krajském kole soutěže Vesnice roku Jihomoravského kraje, v témže roce
také zvláštní ocenění a diplom při příležitosti vyhlášení Knihovny roku a v neposlední řadě také
čestné  uznání  v  celostátní  soutěži  Kamarádka knihovna za  rok  2009.  Zároveň byla paní  Jitka
Neveselá  zařazena  do  Slovníku  českých  knihovníků  a  byla  také  dlouholetou  členkou  Svazu
knihovníků a informačních pracovníků Velká Morava.  Jako vedoucí  Obecní  knihovny v Mokré
působila od roku 2003.

Besedy
Nedílnou součástí práce knihovnice je pořádání besed. Za rok 2015 proběhlo v Mokré takovýchto
besed celkem 38. Byly určeny nejen dětem školního a předškolního věku, ale také seniorům. Kromě
dětí z MŠ a ZŠ Mokrá se besed účastnily i děti z Blažovic a ze Tvarožné. 

Výstavy
Vedle samotného čtení je prostor knihovny využíván také k různým výstavám a dalším aktivitám. Z



nich  můžeme  jmenovat  např.  stálou  výstavu  panenek  Barbie  v  historických  kostýmech  či
příležitostné výstavky vztahující se k četbě (např. Božena Němcová a její Babička) nebo k životu v
obci (výstava ilustrátorky Vlasty Baránkové, rodačky z Mokré, výtvarných a absolventských prací
žáků ZŠ Mokrá, trofejí a fotografií Sboru dobrovolných hasičů Mokrá...).

Noc s Andersenem
V roce  2015 se  Noc s  Andersenem v  knihovně v  Mokré  konala  už  podeváté  a tentokrát  se  jí
zúčastnilo 13 dětí ze 4. a 5. třídy s paní učitelkou Vojtěchovou. Děti přišla během večera navštívit
paní Petra Netuková, vedoucí Eurocenra Brno. Kromě informací a zajímavostí přinesla dětem také
spoustu kvízů a hádanek. Na řadu přišlo i tvoření z papíru a lepenky s paní učitelkou Vojtěchovou
a pak už Drdova pohádka na dobrou noc.

Projekty
Už jsem čtenář – knížka pro prvňáčka – cílem projektu je vytvoření čtenářských návyků dětí. V
Obecní  knihovně  Mokrá-Horákov  se  ho  ve  školním  roce  2014/15  zúčastnilo  celkem  49  dětí.
Pasování na čtenáře proběhlo 11. června za účasti místostarosty obce Michala Janků.  

Betlémské světlo
Těsně před Vánocemi si  mohli zejména obyvatelé sídliště zajít  pro betlémské světlo do Obecní
knihovny.

Využití víceúčelového sálu
V době školního roku je víceúčelový sál poměrně často využíván. Každou středu odpoledne se zde
konávají tzv. malé mše a pravidelně každý čtvrtek využíval  prostory sálu Starlet  Brno. Páteční
dopoledne pak patřila maminkám s dětmi a cca 2 měsíce se zde pravidelně scházeli stárci a stárky.
Od začátku školního roku 2015/16 v sále také začal fungovat horolezecký kroužek. Kromě toho
posloužil sál také několikrát jako prostor ke školení a žáci zdejší základní školy zde před veřejností
prezentovali své práce. Dvakrát do roka tu probíhá vítání nových občánků a na podzim a na jaře
tady bývá také bazárek dětského oblečení. Jednou v roce 2015 sál také posloužil jako divadelní
jeviště, neboť se v něm konalo představení pro žáky ZŠ. 
Sál je možné si pronajmout i pro soukromé oslavy či prodejní akce.

Beseda s lezcem Adamem Ondrou
Jedenáctého dubna 2015 se  v  sále  mediatéky  v  Mokré  uskutečnila  beseda  s  lezcem Adamem
Ondrou, držitelem titulu misra světa v lezení, která překvapila relativně vysokou návštěvou.

Ochutnávka vín
Vinotéka Za kapličkou ve spolupráci s vedením obce Mokrá-Horákov připravila na  20. listopad
2015 v sále mediatéky v Mokré řízenou degustaci vín vinařství Ampelos Vrbovec.

Vytíženost Kulturního domu v Horákově
V průběhu  roku  2015  se  v  Kulturním  domě  v  Horákově  konalo  celkem 33  akcí,  což  vychází
průměrně zhruba na tři do měsíce. Asi jednu třetinu tvořily soukromé oslavy narozenin či svatby.
Zbývající část, tedy cca dvě desítky akcí pořádala povětšinou obec (k některým z nich podrobněji
viz dále), instituce či spolky fungující v obci (např. škola, tělovýchovná jednota, občanské sdružení
Mokrský kotlík či společenství vlastníků bytů...).

Plesy a koncerty
Každoročně se během ledna a února koná v sále kulturního domu několik plesů. Ani v roce 2015
tomu nebylo jinak. Koncem ledna zahajoval Obecní ples, po něm následovaly plesy hasičů a ZŠ
Mokrá. K nim lze ještě připočítat také karneval, který pořádala Mateřská škola Mokrá a ples žáků
zdejší školy až v závěru roku. 
Zatímco  úvod  roku  patří  obvykle  plesům,  koncem roku  bývají  v  sále  předvánoční  koncerty  –
Adventní koncert a koncert žáků ZŠ Mokrá. 

Setkání rodáků
15. května 2015 se v Kulturním domě v Horákově konalo historicky první setkání rodáků z Mokré
a Horákova, kteří se narodili v roce 1945. Obec zapůjčila prostory a zajistila i účast baviče Libora
Pantůčka.

Ochutnávka vín s cimbálovou muzikou
Vinotéka za kapličkou společně s Obecním úřadem Mokrá-Horákov uspořádaly  7. března 2015
ochutnávku vín za doprovodu cimbálové muziky. Patronem a průvodcem celé akce byl pan Luboš



Bárta, šéfredaktor časopisu Sommelier. Zájemci si mohli vybrat z nabídky více než stovky druhů
vín z patnácti moravských vinařství. Součástí akce byla také ochutnávka sýrů Gran Moravia.

Májové hody – 23. 5. 2015
Májovým hodům počasí v roce 2015 příliš nepřálo, ale ani stárkám, ani dětem, které tančily 
besedu, to nijak nevadilo.
Pozn. Máje se po skončení hodů stávají materiálem, ze kterého obec vyrobí lavičky, a ty instaluje 
na vhodných místech na katastru obce.

Ukončení školního roku aneb Hurá prázdniny
Dne  27. června  2015 se  v Kulturním domě v Horákově uskutečnila akce s názvem Ukončení
školního roku aneb Hurá prázdniny. Součástí programu byla pohádková show divadla Slunečnice s
názvem Hrajeme si s pohádkou. Po krátké pauze vypukla diskotéka, různé hry a soutěže. Bohužel
účast na akci, jejíž příprava stála organizátory spoustu času a energie, byla pomerně nízká. 

Obecní hody
Termín Obecních hodů připadl v roce 2015 na sobotu 5. září. Tentokrát vzalo na svá bedra hody
osm párů, které se poctivě několik měsíců připravovaly. Organizátoři hodů opět zvolili  osvědčenou
kapelu – Ištvánky za Šardic. Specifikem místních hodů v posledních letech je, že obec nemá jen
jednu májku, ale dokonce dvě. Ta první (obvykle menší) stává na postranství před restaurací U
Zbojníka v Mokré a u ní se obvykle ve dvě hodiny začíná. Předání hodového práva, taneček s
panem starostou a může se vyjít k první stárce. U každé stárky pak nějaké to tancování, pohoštění a
jde se dál. Kolem šesté končívá první část hodů u druhé májky, která vévodí návsi v Horákově.
Opět tanec, focení, krátký odpočinek a v osm už zase nástup v sále Kulturního domu v Horákově.
Celý den i večer se vydařil a stárkům i stárkám bylo líto, že by to jedním dnem mělo všechno
skončit, tak zorganizovali ještě Kácení máje.

Kácení máje
Jen čtrnáct dní po obecních hodech se znovu tančilo v sále kulturního domu, tentokrát na Kácení
máje. Večerem provázela kapela Žízeň a hlad z Mutěnic. Po celý večer vládla dobrá nálada a snad
toto kácení nebylo na dlouhou dobu poslední.

Koncert kapely Keks 
Třetího října se v sále Kulturního domu v Horákově konal koncert skupiny Keks.

Drahouškové
V pátek 6. listopadu 2015 přijalo pozvání a zavítalo do Mokré-Horákova pražské Divadlo Kalich.
Na jevišti Kulturního domu v Horákově pak jeho herci vystoupili v komedii Dany Laurentové s
názvem Drahouškové. Lehká francouzská komedie v hlavních rolích s Janou Paulovou, Pavlem
Zedníčkem a Davidem Suchařípou přilákala do Horákova velké množství lidí, kteří určitě nebyli
zklamaní a herce odměnili bouřlivým potleskem. 
Pozn. ČMC přispěl na představení částkou 20 tis. Kč.

Kavárna zlomených srdcí
27. listopadu 2015 Komorní hudební divadlo Brno předvedlo v Kulturním domě v Horákově svou
novou hudební komedii s názvem Kavárna zlomených srdcí. Hru o ztracené a znovunalezené lásce
s francouzskými písněmi, šansony, operetními melodiemi a vzpomínkami na Paříž napsala členka
Komorního hudebního divadla Věra Zástěrová.

Adventní koncert
Tentokrát  se  Adventní  koncert  v  Mokré-Horákově  konal  4.  prosince.  Večerem,  v  němž  kromě
Martiny Severové a Magdy Vítkové, zdejších obyvatelek a zároveň členek Městského divadla Brno,
vystoupily také místní děti, provázel Alan Novotný, taktéž člen MdB. 

Vánoční koncert
Základní  škola  v  Mokré  ve  spolupráci  s  Mateřskou  Školou  Mokrá-Horákov  a  vedením  obce
připravily na čtvtrtek 17. prosince 2015 v sále Kulturího domu v Horákově Vánoční koncert.

Další kulturní a společenské akce
Pálení čarodějnic 30. dubna 2015
Hasiči ve spolupráci s vedením obce i v roce 2015 uspořádali na prostranství před mediatékou 30.
dubna zábavné odpoledne pro děti s názvem Pálení čarodějnic.



1. máj
Už potřetí  v řadě štamgasti  hostince U Pipušky zorganizovali  recesistický první máj. Nechyběl
průvod s alegorickými vozy ani hasiči od nás i z Tlumačova. Jídlo, pití, pečené sele a dechochvka,
to jsou základní ingredience recesistických prvních májů.

Hudební festival
Druhý ročník rockfestu v Mokré-Horákově změnil datum konání a přesunul se ze srpna na červen,
přesněji  13.  červen.  Dějištěm  byl  opět  sportovní  areál  pod  Horákovem.  Základními  kameny
programu byla především vystoupení revivalových rockových kapel. Kromě té hudební stránky měl
festival i tentokrát jiné poslání, a to přispět na léčbu malé Patričky a Jeníka.

Uctění památky mistra Jana Husa
V roce 600. výročí upálení Jana Husa jako každoročně připravili hasiči ve spolupráci s vedením
obce na Velké skalce akci, jejíž smyslem je připomenout si Husův odkaz.

Diamantová svatba
V listopadu 2015 diamantovou svatbu, tedy 60 let společného života, oslavili manželé Ruibarovi z
Horákova. K tomuto vzácnému výročí jim přišel popřát i starosta obce Aleš Ryšánek. 

Slavnostní rozsvícení vánočního stromu
Na první adventní neděli naplánovalo vedení obce slavnostní rozsvícení vánočního stromu. Akce se
konala na sídlišti v Mokré a vystoupili na ní děti z mateřské i základní školy. Kromě kulturního
programu mohli všichni využít  možnost zakoupit malý dárek či občerstvení na improvizovaném
jarmarku. 

Vánoční světélkování
Na sobotu 19. prosince 2015 naplánovalo vedení obce v pořadí již páté Vánoční světélkování. Sraz
účastníků byl v 17.30 na parkovišti pod Horákovem, odkud se průvod se svítilnami přesunul ke
kapli svatého Gotharda, kde v 18 hodin celá akce vyvrcholila zpěvem koled a písní  s vánoční
tematikou.

Zpravodaj
Redakci Zpravodaje, který v roce 2015 vstoupil do 25. ročníku své existence, tvořili v podstatě jen
strarosta obce  Aleš Ryšánek a PhDr. Zdeňka Kárná, bývalá rozhlasová a televizní redaktorka,
která se dnes věnuje osobnímu a firemnímu koučingu. Za rok 2015 byla vydána celkem 4 čísla.
Zpravodaj tiskla firma Olprint ze Šlapanic a jako grafik začal s redakcí spolupracovat Ing. Tomáš
Vejmělka.   Zůstal  zachován formát A4 a součástí  bylo opět poměrně velké množství  fotografií,
jejichž autorem je povětšinou “obecní” fotograf pan František Krpenský.

Videozpravodaj
I v roce 2015 se na webových stránkách obce objevovalo videozpravodajství z dílny paní Kárné a 
pana Krpenského.

Regionální vysílání – Rádio R 89,2 FM
Také v roce 2015 vysílalo z Mokré Rádio R, jehož majitelem je pan František Krpenský.

Sport

FC CVM Mokrá-Horákov
Předseda klubu – Ivo Brzobohatý 
Fotbalový klub Mokrá-Horákov opět  přihlásil  v  sezóně 2014/15 do soutěží  jen dvě družstva –
mladší žáky a A tým mužů. Žáci hráli pod vedením trenéra Františka Mikuláška okresní přebor a A
tým, který trénoval Libor Svícenec, hrál III. třídu.
Po podzimní části sezóny bylo A mužstvo sedmé a mladší žáci čtvrtí. 
Přes zimu naši fotbalisté nezaháleli. Hráči přípravky a mladší žáci poctivě trénovali v tělocvičně a
sehráli několik přátelských zápasů. A mužstvo od února pravidelně trénovalo na umělé trávě v
Mokré, sehrálo pět přípravných zápasů a zúčastnilo se zimního soustředění v Orlických horách.
Fotbalový klub uzavřel na jaro 2015 smlouvu se Zbrojovkou Brno o pronájmu hřiště pro “domácí”
zápasy dorostenců Zbrojovky kategorie U16 a U17. Vedení klubu se také rozhodlo zorganizovat
rozsáhlý nábor mezi dětmi narozenými v letech 2001 až 2005. 
Na jaře skončili mladší žáci opět čtvrtí ze sedmi účastníků a muži skončili ve III. třídě pátí, ale
od třetího místa je dělily jen dva body. Během sezóny se v mužstvu velmi dobře uplatnili mladí



hráči: Petráš, Safariev a Brablec. 
Kromě materiálních věcí (např. obnova trávníku) museli fotbalisté řešit např. i přechod celého
fotbalového svazu z papírové agendy na elektronickou.
Do další zezóny přihlásil klub kromě mužů a starších žáků také starší přípravku. Přípravku povede
paní Lýdie Patáková a Petr Horáček, starší kluky pan František Mikulášek, Marek Šulc a Jan
Kocourek. Trenérem mužů zůstává Libor Svícenec. 

HC Fotbal Cup 2015
Tentokrát v sobotu 12. září 2015 se na turnaji, který je určen zaměstnancům skupiny Heidelberg
Cement,  utkalo  celkem  8  družstev.  Dějištěm  turnaje  se  už  podruhé  stal  sportovní  areál  pod
Horákovem.

Tělovýchovná jednota CEMO Mokrá-Horákov
Předseda – Karel Přerovský, od prosince 2015 Jan Řezáč
Počet členů v jednotlivých oddílech k 31. 12. 2015
Celkem: 205 členů
ASPV  71 (25 dospělých, 46 dětí)
Tenisový oddíl 32 (14 dospělých, 18 dětí)
Stolní tenis 29 (16 dospělých, 13 dětí)
Volejbalový oddíl 21 (21 dospělých)
Nohejbalový oddíl 6 (6 dospělých)
Fitness 28 (28 dospělých)
Cyklistika 18 (16 dospělých, 2 děti)

Změna názvu a stanov TJ
Na valné hromadě TJ byly přijaty nové stanovy, které odpovídají požadavkům nového Občanského
zákoníku. Současně došlo ke změně názvu TJ. Tělovýchovná jednota byla nově zaregistrována pod
názvem TJ Mokrá-Horákov a v prosinci výkonný výbor zvolil nového předsedu Jana Řezáče. 

Asociace sportu pro všechny
Předseda: Stanislav Kolář
Zástupce předsedy: Helena Haberlová
Rodiče a děti  -  1,5 – 4 roky , cvičení vede Monika Skotalová a Michal Mílek
Žáci a žákyně 5 – 8 let, cvičení vede Helena Haberlová, Radka Bavlnková a Zuzana Vojtěchová.
Hodiny jsou zaměřeny na pohybové hry, za pěkného počasí se využívá i školní hřiště.
Ženy florbal – tato složka v čele s Barborou Švehlou funguje velice pravidelně. Pro velký zájem o
tuto složku jí byly navýšeny i cvičební hodiny. Účastní se místních i přespolních turnajů.
Oddíl pomáhá zabezpečovat tyto akce: A jdem a jedem, Den dětí v Mokré.                                        

Tenisový oddíl
Předseda oddílu – Karel Přerovský, od podzimu 2015 Radim Kolář
Na podzim došlo v oddílu ke generační obměně. Předsedou se stal Radim Kolář a místopředsedou
Miroslav Barták. 
Členskou základnu tvořilo v roce 2015 14 dospělých a 18 dětí. K soutěžím hlásilo vedení oddílu
čtyři družstva (mladší žáci, starší žáci a dvě družstva dospělých. Celkově se dá říci, že družstva se
umisťovala zhruba ve středu tabulky. 
Vedení uspořádalo v roce 2015 tři turnaje: 19. ročník Memoriálu Jaroslava Kaplana, turnaj žáků
ve čtyřhře a třetí ročník přátelského utkání s obcí Velatice ve čtyřhrách.
Na valné hromadě oddílu si  nové vedení  vytyčilo řadu úkolů do dalšího roku (např.  výstavbu
skladu materiálu, přepracování návrhu nových šaten, popř. vytvoření koncepce tréninku mládeže). 

Oddíl stolního tenisu
Předseda oddílu – Mgr. Martin Vojtěch
V sezóně 2014/2015 oddíl evidoval 15 dospělých hráčů a 14 žáků.
Vedení oddílu přihlásilo do soutěží celkem tři družstva: tým A do krajské soutěže, družstvo B do do
okresního přeboru 1 a mužstvo C do okresního přeboru 2. 
Družstvo A hrálo krajskou soutěž v sestavě: Paták Radek, Vojtěch Martin, Kvapil Zdeněk a Vojtěch
Tomáš. Družstvo skončilo na velmi pěkném 3. místě. 
Tým B skončil ve své soutěži na pěkném druhém místě a veteráni, kteří hráli za céčko, se umístili
na dvanáctém místě, a tudíž sestupují. 
Nejlepším  hráčem  oddílu  byl  Radek  Paták  a  největší  výkonnostní  vzestup  zaznamenal  Lukáš
Rotrekl.
Bohužel někteří z nadějných žáků z oddílu odešli a ti zbývající jsou zatím začátečníci.
Dospělí  hráči  byli  úspěšní  i  okresních přeborech jednotlivců.  Tradičně  oddíl  pořádal  oddílový



přebor, turnaj pro neregistrované a Memoriál K. Bičana.

Volejbalový oddíl
Výbor  volejbalového oddílu  pracoval ve složení P. Mikulášek, P. Barták a L. Voronina. 
21 členů oddílu se od dubna do září schází na venkovním hřišti pod Horákovem, ve zbývajících
měsících pak využívají prostor tělocvičny ZŠ Mokrá. Kromě toho od června do srpna hrávali zdejší
volejbalisté i na hřištích v areálu místního koupaliště. Antukovou sezónu zahájili zdejší volejbalisté
v dubnu přípravou venkovního hřiště na provoz.
Na jaře obsadilo naše smíšené družstvo 4. místo na turnaji v Morkovicích a o něco později  v
Novém Lískovci bylo třetí. Stejně dopadli naši v Novém Lískovci i na podzim.
Také v roce 2015 oddíl pořádal v červnu  Memoriál  M. Svobody, který tentokrát vyhráli. V září
proběhl  na hřišti v Horákově turnaj Mokrá-open, na němž naši podobně jako vloni vyhráli.
Do budoucna by vedení oddílu rádo rozšířilo členskou základnu a také usiluje o nové šatny.
  
Fitness oddíl
Předseda – Oldřich Drápal
Místopředseda – Petr Žalud
I v roce 2015 využívalo fitcentrum 28 členů oddílu a kromě nich navštěvovali posilovnu především
ženy z ASPV TJ Mokrá-Horákov a členové FC Mokrá-Horákov.
Zástupci oddílu Martin Škrdla a Lukáš Lazarčík  se zúčastnili extrémního závodu v běhu (na 7,5
km, 15 km a 30 km) s překážkami „Spartan Race“, ve kterém nás úspěšně reprezentovali.
V roce 2015 se zúčastnil člen oddílu Jakub Cenek v kategorii Fitness (Men physigue do 178 cm)
závodu Mistrovství Moravy a Slezska – 1. místo, Mistrovství ČR – 7. místo a Mistrovství světa – 9.
místo ze 36 startujících. 

5. ročník soutěže silově vytrvalostního charakteru Mokrský ocelák
20. 6. 2015 uspořádal oddíl fitness TJ  Mokrá-Horákov  5. ročník sportovní soutěže silově vytrva-
lostního charakteru „Mokrský ocelák“. Soutěžilo se v  5 disciplínách za sebou: tlak činky 65kg na
lavici, přítahy na hrazdě, leh-sed za 2 min, běh 5 km, horské kolo 36 km. Startovalo 16 mužů a 5
žen, 11 mužů získalo titul „Mokrský ocelák“ za překročení stanovených limitů  v jednotlivých dis-
ciplínách. Vynikajících výsledků dosáhli díky svým zkušenostem a tréninku i muži nad 40 let. Le-
tošní rok poprvé vytvořili i kategorii a disciplíny pro děti a juniory ve věku 7- 12 let, kterých star-
tovalo 5.

Na  časté  otázky  ohledně  možnosti  využívání  posilovny  veřejností  odpovídá  vedení  oddílu,  že
z technických,  hygienických  a  organizačních  důvodů  (např.  trvalá  přítomnost  trenéra)  bohužel
nemůže  být  posilovna  veřejná.  Z kapacitních  důvodů  již  není  prostor  pro  rozšíření  členské
základny. Každý člen oddílu  má s volným vstupem zároveň stanovené povinnosti a odpovědnost.
Proto oddíl především  sdružuje a podporuje ty sportovce, kteří trénují pravidelně a u kterých je
potenciál  ke sportovnímu  růstu.  Oddíl  umožňuje  také  vstup  ženám  sdruženým  v TJ  s trenérem
dvakrát  týdně  nebo  individuální  vstup  některým  sportovcům  z naší  obce  k  jejich  občasnému
tréninku, např. Adamu Černému, juniorskému mistru ČR v boxu, vzpěrači a  trenéru CrossFit nebo
Michalovi Rybovi, mistru ČR v thajském boxu, bronzovému z ME a pátému z MS.

Den dětí 2015
Spolu s oddílem florbalu ženy členové organizovali 30. 5. 2015 znovu populární akci „Den dětí“.
Nevytíženější atrakcí byla obří nafukovací skluzavka, lanová dráha a pěna, kterou hasiči nastříkali
na prostranství vedle hřiště.  
Také se členové oddílu podíleli na organizaci akce TJ Mokrá-Horákov dálkového pochodu pro
veřejnost „A jdem a jedem”.

Nohejbalový oddíl
Předseda – Zdeněk Kocourek
Oddíl nohejbalu měl i v roce 2015 pouze 6 platících členů a několik dalších příznivců, kteří se
většinou neúčastní turnajů. Kvůli malé členské základně oddíl nehraje žádnou dlouhodobou soutěž,
ale členové se účastní víkendových turnajů. V zimě si oddíl pronajímá tělocvičnu a ve zbývajících
měsících využívá venkovní hřiště v areálu pod Horákovem. Vybrané příspěvky používají členové na
pronájem tělocvičny  v  zimních měsících,  údržbu hřiště,  popř.  obnovu sportovních  pomůcek. V
srpnu  oddíl  uspořádal  již 21.  ročník  nohejbalového  turnaje  O  pohár  starosty  obce  Mokrá-
Horákov.

Cyklistický oddíl
Předseda – Karel Závodník



V roce  2015  evidoval  oddíl  celkem  18  členů  (12  mužů  a  4  ženy),  kteří  absolvovali  několik
společných akcí (např. Novoroční  vyjížďka Moravským krasem, výjezdy v Jeseníkách, v Rakousku,
Orlických horách).  Na společných akcích používají členové oddílu bundy a dresy se znakem obce.
Mimo  to  se  někteří  členové  oddílu  zúčastňovali  vybraných  cyklomaratonů,  na  nichž  často
obsazovali přední místa: Král Šumavy, Znojemská 50, BUKOLO, Blanenský Golem apod.
Rozvozem kontrol pomáhají členové při organizaci akce A jdem a jedem.

40. ročník dálkového pochodu A jdem a 18. ročník cyklotrasy A jedem
V pátek 8. 5. 2015 se uskutečnil jubilejní již 40. ročník dálkového pochodu A jdem a zároveň 18.
ročník cyklotrasy A jedem. Organizátoři z tělovýchovné jednoty pro účastníky opět připravili pět
tras pro pěší  (10,  17,  24,  35 a 50 km) a tři  trasy pro cyklisty  (23,  33 a 57 km).  Generálním
sponzorem byl opět Českomoravský cement, a.s.

Cyklistický závod Modrá míle
Poslední sobota v červnu byla už podeváté vyhrazena vytrvalostnímu cyklistickému závodu dvojic.
Cílem každého týmu je ujet co nejvíce kilometrů. V roce 2015 se jelo ve čtyřech kategoriích (ženy,
mix, muži a veteráni). Vítězové ujeli dohromady 336 kilometrů, tedy 32 okruhů. 

4. Kap. Školství a zdravotnictví

Mateřská škola Mokrá-Horákov
Ředitelka – Jana Meserlová
Co se týká kapacity mateřské školy, popř. rozdělení jednotlivých tříd, oproti předcházejícímu roku
se nic podstatného nezměnilo. Kapacita zůstává na čísle 130 dětí, 115 v Mokré a 15 v Horákově.
Provoz školky zajišťuje 16 zaměstnanců. I ve školním roce 2014/15 pokračovala školka v programu
edukačně stimulačních skupin pro předškoláky a nabízela taneční kroužek a kroužek s názvem
Malý olympionik.
Kromě toho měla školka na programu jako každý rok karneval, divadla, Čertovský den, Slavnostní
zavírání zahrady, Adventní koncert, dílničky, Dopravní den, Den maminek, Den dětí a nově i Den
kol a koloběžek, Den pro rodinu. Během školního roku nechyběly ani výlety (např. k Jelenovi a do
Obory) a pasování předškoláků za přítomnosti starosty obce. Po pasování následovalo i přespání
ve školce a se stezkou odvahy. Mateřská školka se také podílela na akcích, které pořádala obec,
např. Vítání občánků, Světélkování... Školka se zapojila i do projektu s názvem Povídálek, který se
týká  logopedické  prevence.  Koncem září  2015  došlo  k  založení  Klubu  rodičů  při  MŠ Mokrá-
Horákov, který nahradil dosavadní Sdružení rodičů a přátel školy. 
V době prázdnin probíhala oprava zničené kanalizace a pracovalo se na odstranění vlhkosti pod
podlahou v tělocvičně. Během září začaly práce na projektu přírodní zahrady. 

Zasaď strom třeba se starostou
V pátek  9. října se děti, rodiče, pedagogové MŠ Mokrá-Horákov zapojili do projektu s názvem
Zasaď strom třeba se starostou. Jedná se o tři dny dobrovolnických akcí po celé ČR a pořádala ho
již počtvrté Česká rada dětí a mládeže. V určený den přišel na zahradu mateřské školy nejen pan
starosta, ale také děti a učitelé a neuvěřitelných 150 rodičů a společně pak zasadili strom. 

Základní škola Mokrá
Ředitel – RNDr. Josef Palík
Od začátku školního roku 2014/15 došlo ke změně na postu zástupkyně školy. Nově zastává tuto
funkci paní Šárka Šimková.
Ve školním roce 2014/15 navštěvovalo ZŠ Mokrá celkem 328 žáků v 15 třídách. Nedošlo ke spojení
tří  prvních tříd ve dvě,  neboť zřizovatel  vyhověl  petici  rodičů a výuku v jedné z tříd finančně
zajistil. 
Celkem se na vyučování podílelo 18 učitelek, 6 učitelů, 2 pedagogičtí asistenti, 3 vychovatelky
školní družiny a 3 externí pracovníci vyučující náboženství.
Dále provoz školy zajišťovalo 8 správních zaměstnanců, z toho 1 administrativní pracovnice. Ve
školní jídelně pracovalo sedm kuchařek a vedoucí školní jídelny.

Průběh vzdělávání
Výuka  ve  školním roce  2014/15  probíhala  podle  školního vzdělávacího  programu (dále  ŠVP).
Podobně jako v předcházejícím roce byly některé třídy v hodinách českého jazyka, angličtiny, ma-



tematiky, chemie a fyziky děleny na poloviny. Ve všech ročnících byly splněny očekávané výstupy
s výjimkou angličtiny v 5. ročníku (dle testování SCIO). 
Pozornost ve výuce byla věnována žákům s rizikem školní neúspěšnosti. V dostatečné míře (pře-
devším na druhém stupni) učitelé využívají výukové programy, interaktivní učebnice a další výu-
kové materiály a tzv. formativní hodnocení práce žáků.
Škola věnuje stálou pozornost práci s integrovanými žáky a se žáky se zdravotním postižením a
znevýhodněním. Učitelé zejm. na nižším stupni včas diagnostikují žáky se specifickými poruchami
učení a chování a odesílají je na vyšetření do pedagogicko-psychologické poradny. Žákům je na
základě doporučení psychologa věnována speciální pedagogická péče, popř. jsou jim upraveny
podmínky pro výuku. 
Čtenářská gramotnost
Při  rozvoji  čtenářské  gramotnosti  uplatňují  učitelé  zejména  práci  s odborným  textem  v řadě
předmětů a vedou žáky ke čtení v českém i anglickém jazyce. Z dotazníkového šetření vyplývá, že
souvisle nečte knihy až 35 % žáků ve třídě. 
Informační gramotnost
Informační gramotnost je u většiny žáků (na vyšším stupni) velmi dobrá. 

Absolventské práce
Byly ve školním roce 2014/15 opět na vysoké úrovni a podobně jako v předcházejícím roce je žáci
prezentovali před veřejností v sále mediatéky. 

Výsledky externí evaluace
Některé ročníky byly v průběhu školního roku 2014/15 testovány firnou SCIO. Jednalo se o třetí,
pátý a všechny ročníky vyššího stupně. S výjimkou osmého ročníku byly ověřovány především zna-
losti z českého jazyka, matematiky, popř. angličtiny. Celkově škola obstála velmi dobře (lepší prů-
měr, popř. nadprůměr). V osmém ročníku se testovaly tzv. klíčové kompetence a i tam škola do-
sahovala leší výsledky než většina zúčastněných škol. 

Další údaje o škole
Na konci školního roku bylo v evidenci výchovné poradkyně 73 žáků (25% žáků školy), z toho bylo
11 žáků integrovaných, kteří pracovali podle individuálního vzdělávacího plánu.
Ve své činnosti pokračoval žákovský parlament, který vytváří komunikační most mezi žáky a učiteli
přes volené zástupce tříd. Sešel se na několika celodenních jednáních a organizoval mnohé akce
školy. Podařilo se mu uspořádat dva velmi úspěšné žákovské plesy. Pokračoval v podpoře adopce
Vincenta Opundy z Keni. Na výjezdním zasedání žákovského parlamentu uzavřeli jeho členové svo-
ji celoroční činnost.
Z počítačového vybavení je na škole 54 počítačových stanic a jeden server. V učebně informatiky je
možné  využít  24  žákovských  počítačů  se  sluchátky,  jedna  stanice  je  určena  vyučujícímu,  dále
skener a síťová tiskárna, nově zde byla pořízena interaktivní tabule.
Ve škole je v současné době dalších 9 interaktivních tabulí, z nichž dvě byly instalování během
hlavních prázdnin. Z dalšího vybavení jsou k dispozici 2 skenery a 3 síťové tiskárny, z toho jedna
barevná. Všechny počítačové stanice mají přístup na internet a všechny jsou zapojeny do počíta-
čové sítě řízené serverem (architektura server-klient). Každé učitelské pracoviště je vybaveno tis-
kárnou. Žáci se pod svým uživatelským jménem mohou přihlásit jen na žákovské stanice, vstup do
počítačové sítě je omezen heslem. Na všech stanicích je nainstalován 64bitový operační systém
Windows 7 Profesional.
Během školního roku byli na škole na pedagogické praxi 3 studenti pedagogických fakult MU Brno
a UP Olomouc a jedna žákyně střední pedagogické školy.

Ocenění žáků
Výroční cena byla udělena žáku 9. ročníku Adamu Konvalinkovi za dlouhodobou úspěšnou repre-
zentaci školy v naukových soutěžích, akcích školy pro veřejnost a práci v žákovském parlamentu.
Pro žáky 1. stupně, kteří se zúčastňovali školních soutěží a aktivně se zapojili do života školy, byl 
připraven zájezd do ruční papírny v Želeticích. Zúčastnilo se ho 48 žáků.

Další vzdělávání pedagogických pracovníků a celoživotní vzdělávání
V dalším vzdělávání pedagogických pracovníků se učitelé ZŠ Mokrá zaměřili na metodiku zvládání
vzdělávacích a výchovných problémů žáků (školení sborovny) a práci učitele se třídou, na proško-
lení nových učitelů v metodách činnostního učení. Jeden učitel dokončil specializační studium Ko-
ordinátor školního vzdělávacího programu a jeden učitel absolvoval kvalifikační studium pro ředi-
tele.

Školní družina a zájmové kroužky



Školní  družinu navštěvovalo ve šk.  roce 2014/15 90 dětí  ve třech odděleních a škola nabízela
celkem 11 zájmových kroužků (např. 3 florbalové,  1 výtvarný a 2 sborového zpěvu), do jejichž
činnosti se zapojilo na 108 dětí! Další zájmovou činnost nabízely ve škole spolupracující organiza-
ce (Centrum volného času JUNIOR - Fantázia Brno, Rytmik Brno, ARC Brno – lehká atletika).

Akce školy
Ve školním roce 2014/15 uskutečnila ZŠ Mokrá téměř dvě desítky exkurzí a přes dvacet projek-
tových dnů, besed či výukových programů. Převážně žáci nižšího stupně mohli vidět devět diva-
delních představení a žákovský parlament připravil šest akcí (např. setkání se starostou obce, sběr
papíru, ples žáků či Valentýnské trsáníčko). Kromě výše zmíněných akcí nelze opomenout ani další
sportovní či vědomostní soutěže, popř. vánoční dílny či vánoční koncert. Nechyběly ani lyžařské
kurzy, škola v přírodě či plavecký kurz.

Účast žáků v olympiádách a soutěžích
Oproti předcházejícím letům byli ve školním roce 2014/15 žáci z Mokré úspěšní v okresním kole
matematické olympiády a dařilo se jim také v biologické olympiádě. Podobně jako již dříve zazna-
menali řadu úspěchů ve výtvarné a literární soutěži s názvem Požární ochrana očima dětí. 
Úspěch měli zdejší žáci i ve sportovních kláních, např. v Poháru rozhlasu, v přespolním běhu s ná-
zvem Želešická růže či ve florbalu. 

Spolupráce školy s rodiči a dalšími subjekty
Spolupráce s rodiči probíhala především prostřednictvím třídních schůzek a hovorových hodin.
Pro předškolní děti z mateřských škol z Mokré, Horákova, Hostěnic a Velatic organizovali učitelé
1. tříd ukázkové hodiny, pro Mateřskou školu Velatice přípravu dětí do školy formou edukačních
skupin.
V březnu škola organizovala tradiční  Den otevřených dveří, kdy vyučovací hodiny navštívilo 86
rodičů,  v  lednu a červnu pak schůzky pro rodiče budoucích prvňáčků,  kde byli  informováni  o
školním vzdělávacím programu, vlastním vzdělávání i organizačních záležitostech.
Učitelé 1. ročníku uspořádali ukázkové hodiny čtení (metoda SFUMATO).
Výchovná poradkyně zorganizovala již tradičně pro žáky a jejich rodiče  Akademii k volbě povo-
lání a 12. školní miniveletrh středních škol, kterého se zúčastnili zástupci 9 středních škol.
Pro rodiče i širokou veřejnost připravili učitelé spolu se žáky v jídelně školy tradiční Vánoční díl-
ny a ve spolupráci s Mateřskou školou Mokrá a OÚ Mokrá zorganizovali v Kulturním domě v Ho-
rákově Vánoční koncert a kulturní pořad ke Dni matek, na kterých vystoupily děti mateřské školy
a pěvecké sbory školy. Pro seniory v Horákově uspořádali žáci 9. ročníku Mikulášskou nadílku v
domě s pečovatelskou službou a žáci 3. A navštívili s pásmem písniček a scének Klub seniorů v
Mokré.
Pěvecké sbory školy vystoupily také s vánočním programem na náměstí Svobody v Brně a v
Mokré při oslavách 70. výročí osvobození obce. 
Zástupci  žákovského  parlamentu  již  potřetí  předali  dětem ve  Fakultní  dětské  nemocnici  Brno
vánoční dárky, které pro ně vyrobili žáci školy.
V únoru se uskutečnil v Kulturním domě v Horákově již 23. školní ples.
Mezi další akce, které škola uspořádala pro žáky i širokou veřejnost, patří již tradičně podzimní
Mokerský běh na školním hřišti, veřejná prezentace nejlepších absolventských prací v Mediatéce
Mokrá a žáci 3. A připravili pro své spolužáky a rodiče vystoupení „Divadla na schodech“.

Na podzim se konaly nové volby členů školské rady. Školská rada se během roku sešla dvakrát. Na
svých jednáních mj. projednala výroční zprávu o činnosti školy za předchozí školní rok a návrh
rozpočtu na rok 2015.
O dění škola pravidelně informuje ve Zpravodajích, které vydávají obce: Mokrá-Horákov, Velatice
a Hostěnice. Informace o činnosti školy a průběhu vzdělávání jsou pravidelně zveřejňovány také
na internetových stránkách školy. Žákovský parlament ve spolupráci s učiteli vydal již tradičně bě-
hem roku další dvě čísla školního časopisu.
Při příležitosti Dne Země škola organizovala úklid travnatých ploch kolem školy a ve spolupráci s
místní organizací Českého svazu včelařů nasbírali žáci 2. stupně 12 pytlů odpadků při jarním úkli-
du okrajových lokalit obce.
Při organizování exkurzí, externích výukových programů a dalších školních akcí škola spolupra-
covala s řadou partnerů, mezi něž patří: Centrum volného času Junior (pobočka Fantázie Brno-
Slatina, detašované pracoviště v ZŠ Mokrá), Lipka – školské zařízení pro enviromentální výchovu,
Dům ekologické výchovy Rozmarýnek, Středisko volného času Brno-Lužánky, Centrum globálního
rozvojového vzdělávání Na Zemi, Obecní knihovna v Mokré, Technické muzeum Brno, Moravské
zemské  muzeum,  BESIP,  Asociace  sportovních  školních  klubů Brno-venkov,  pavilon Anthropos,
Planetárium Brno, BVV Brno, SITA Brno, Sdružení pedagogů a škol se základním vzděláváním



Tvořivá škola,  plavecká škola  Tempo Vyškov,  Úřad práce  Brno-venkov,  Pedagogicko-psycholo-
gická poradna Brno-venkov, FN u sv. Anny Brno. Spolupráce pokračovala také s mateřskými ško-
lami v Mokré, Hostěnicích a Velaticích.

Kontroly hospodaření
Dne 18.12. 2014 byla provedena finanční kontrola hospodaření s veřejnými prostředky za období
1.–11. 2014 ze strany OÚ Mokrá-Horákov.
Dne 10. 3. 2015 byla provedena daňová kontrola ze strany Finančního úřadu Brno-venkov, 24. 4.
2015 kontrola plateb pojistného na veřejné zdravotní pojištění ze strany VZP Brno-venkov a dne
29. 4. 2015 kontrola plnění povinností v nemocenském a důchodovém pojištění a při odvodu pojis-
tného ze strany ČSSZ Brno-venkov. Žádná z těchto kontrol neshledala žádné nedostatky.

Materiálně technické podmínky vzdělávání
Materiálně technické podmínky školy pro vzdělávání jsou dlouhodobě na velmi dobré úrovni. Na
podzim byla přebudována školní knihovna, která je nyní  přizpůsobena pro jednání metodických
sekcí,  vedení školy a jednání s rodiči.  Instalovány byly čtyři nové interaktivní tabule, proběhla
výměna některých starých počítačů. Z dalších velkých oprav lze zmínit výměnu čerpadla a ohřívače
teplé vody a opravu kompresorů v kotelně. Během hlavních prázdnin se uskutečnily nejnutnější
malířské a natěračské práce ve třídách, servis oken a žaluzií.

K datu 23. října 2015 odeslala obec jako zřizovatel souhlas se zapojením MŠ Mokrá-Horákov a ZŠ
Mokrá  do  projektu  MŠMT ČR  v  rámci  operačního  programu  Výzkum,  vývoj  a  vzdělávání  ke
zpracování Místního akčního plánu rozvoje mateřského a základního školství v území SO ORP
Šlapanice.

Z činnosti ZUŠ Mokrá
Učitelé a žáci ZUŠ v Mokré jako každý rok připravili pro obyvatele obce několik vystoupení (např. 
v Senior klubu Mokrá či v budově ZUŠ). 

Hudební škola Výuka umění
Ředitel školy – Radek Meluzín
Hudební škola fungovala již 14. rokem.

Zdravotnictví, DPS
Výdejna léků
Od roku 2015 se provozovatelem zdejší výdejny léků (stejně jako jedné z lékáren ve Šlapanicích)
stala firma Dr. Max.

5. Kap. Počasí

Leden
Nový rok 2016 se sice ohlásil mírným poklesem teplot pod bod mrazu, ale ochlazení bylo opravdu
jen mírné a dlouho nevydrželo. To ale nevzalo chuť nadšencům, kteří v prvním lednovém týdnu
nastříkali  led na hřišti  pod Horákovem. Ledová plocha však neměla dlouhého trvání,  neboť s
výjimkou 7. a 8. ledna přes den nemrzlo. Nejnižší lednová teplota byla -7 stupňů Celsia a nejvyšší
15. Převažovalo zataženo a ke konci ledna párkrát nasněžilo. 

Únor
Únor oproti lednu přinesl přece jen více jasných dnů, cca deset. V prvních dvou dnech jsme mohli
naměřit asi 8 centimetrů sněhové pokrývky. Ranní teploty zůstávaly mírně pod bodem mrazu, denní
se držely v plusových hodnotách.

Březen
Ani v březnu nedošlo k nějakému dramatickému výkyvu teplot a počet zatažených a jasných dnů se
téměř vyrovnal. Jen poslední březnový den zahrozila zima sněžením.

Duben
Dubnové počasí bylo opravdu proměnlivé. Prvního dubna ještě sněžilo a 15. se odpolední teplota
dostala až na 28 ˚C! Počátek dubna měl chladnější ráz. Druhá dekáda přinesla oteplení, které se v
závěru měsíce poněkud zmírnilo. Sice povětšinou převažovalo zataženo, ale i v dubnu se projevila
velká bolest roku 2015, a to sucho a málé množství srážek.



Květen
Květnové ranní i odpolední teploty měly povětšinou dvouciferné hodnoty, a to i o tzv. zmrzlých.
Dokonce  na Serváce  ukazoval  teploměr  odpoledne  28  ˚C!  Zato  vláhy  bylo  stále  málo  jako  v
předešlých měsících.

Červen
Měsíc  červen  jen  srážkový  deficit  prohloubil  a  teplota  se  vyšplhala   až  přes  35  ˚C (např.  6.
června). Jednu bouřku jsme zaznamenali kolem poloviny měsíce a 20. jsme mohli sbírat i kroupy.

Červenec
Teploty vysoko nad 30 stupňů trápily celou Českou republiku víc než tři červencové týdny. Úmorná
vedra přes den i v noci, minimum srážek, to je charakteristika července 2016.

Srpen
Teprve v polovině srpna déšť přerušil vlnu veder. Nejteplejším dnem roku se stal 7. srpen, kdy
teploměr  ukazoval  38˚C  ve  stínu.  Zhruba  dva  týdny  příjemných  teplot  v  závěru  měsíce  opět
vystřídaly třicítky. Ani déšť a přeháňky z poloviny srpna nic nezměnily na suchu, které trápilo
především zemědělce.

Září
S nástupem do školy došlo k poklesu teplot a větší oblačnosti, ale co do srážek ani září změnu
nepřineslo.

Říjen
Říjnové teploty se pohybovaly nad bodem mrazu. Nadále bylo velmi sucho. 

Listopad
V prvních  dvou  dekádách  listopadu  nemrzlo,  teprve  v  závěru  měsíce  se  objevovaly  mírnější
mrazíky. Sníh poprvé poletoval 23. listopadu. Opět bez větších srážek.

Prosinec
Za celý prosinec mrzlo přes den jen párkrát,  teploty se držely v plusových hodnotách. Sníh se
neobjevil, jen mlhy a déšť. Ráz prosince odpovídal charakteru celého roku, tedy nedostatek vláhy.

6. Kap. Pohyb obyvatelstva

Počet narozených dětí za rok 2015: celkem 28  ( Mokrá 20, Horákov 8 )
Počet přistěhovaných občanů: celkem 48 ( Mokrá 28, Horákov 20)
Počet odstěhovaných občanů: celkem 56 ( Mokrá 45, Horákov 11)
Počet zemřelých: celkem 25 (Mokrá  20, Horákov 5)
Celkový počet obyvatel Mokré-Horákov – 2 770 (Mokrá 2104, Horákov 666)

Nejstarší občané v roce 2015
Mokrá: nejstarší muž – pan Václav Vaňáček, 1924, Mokrá 187

nejstarší žena – paní Lidie Luňáčková, 1922, Mokrá 40
Horákov: nejstarší muž – pan František Ruibar, 1923, Horákov 121

nejstarší žena – paní Marie Ruibarová, 1925, Horákov 121
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